
علی رغم اینکــه تا کنون اعلام می شــد که از بهمن 
ماه تنها ۱۵ درصد مشترکان شــامل افزایش تعرفه 
برق می شــوند، اما پیامک های اخیر به تعداد زیادی 
از مشترکان تهرانی این موضوع را نقص می کند. در 
همین رابطه ســخنگوی صنعت برق اقدام به شفاف 

سازی و توضیحات مفصلی ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، بر اســاس بند "ی" تبصره ۸ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۰، آیین نامه جدیــد تعرفه برق 
مشــترکان خانگی با هدف اصلاح مصرف به تصویب 
هیئت وزیران رسید و قرار شد که از بهمن امسال در 
قبوض مشــترکان پر مصرف تغییراتی ایجاد شود؛ 
موضوعی که به اعتقاد بســیاری از کارشناسان امری 
مطلوب بود، اما با شروع پیامک های وزارت نیرو به طیف 
زیادی از مشــترکان در راستای پرمصرف بودن آنان، 
ماجرا کمی شبهه برانگیز شد و این شائبه به وجود آمد 
که تعداد مشترکان پرمصرف می بایست بیش تر از ۱۵ 

درصد اعلامی باشد.
پیگیری های ایسنا به اینجا ختم شد که با این پیامکها 
جمع کثیری از مشترکان تهرانی در دسته مشترکان 
پرمصرف قرار گرفته انــد و احتمــالا از بهمن ماه با 
تغییراتی در قبوض برق خود مواجه می شوند؛ حتی 

مشترکانی که عمدتا در منزل حضور ندارند و از وسایل 
پر مصرفی نیز استفاده نمی کنند!

در این رابطه توضیحات مصطفی رجبی مشــهدی، 
سخنگوی صنعت برق مشخص کرد که مصرف برق 
بیش از ۲۵ درصد مشترکان استان تهران بیش از الگو 
است و از بهمن ماه قبوض جدیدی را دریافت خواهند 
کرد؛ هرچند که این مشــترکان می توانند با رعایت 

نکاتی، میزان مصرف خود را کاهش دهند.
وی با بیان اینکه در تهران و شــهرهای بزرگ، درصد 
مشترکان پرمصرف بیشتر بوده ولی به طور متوسط 
در کل کشور مصرف برق ۷۵ درصد مشترکان زیر الگو 
و ۲۵ درصد بیش از الگو اســت، به ایسنا گفت: زمانی 
که اعلام می کنیم ۷۵ درصد مشــترکان شامل حال 
افزایش تعرفه نمی شــوند، یعنی اینکه متوسط را در 

نظر گرفته ایم.
رجبی مشهدی با بیان اینکه مصرف برق بیش از ۳۰ 
درصد مشترکان تهران بزرگ بیش از الگو بوده و جزو 
مشترکان پر مصرف به حســاب می آیند، اظهار کرد: 
برخی مشــترکان تهرانی مصرف برق بالایی دارند و 
دلیل این مساله نیز این است که در منازل با متراژ بالا و 
چند طبقه زندگی می کنند و مصرف برق دستگاه های 

گرمایشی و سرمایشی آنها در این شرایط بیشتر است. 
حتی در برخی ویلاها از گرمایش برای استخر یا سونا 
استفاده می کنند و قطعا یارانه بیشتری دریافت می 
کنند. البته اطراف تهران برق کمتری مصرف می کنند.

به گفته وی، این مشترکان اگرچه هزینه بالاتری در 
قبوض خود می پردازند ولی یارانه بیشتری هم دریافت 
می کنند. مصرف برق این دسته از مشترکان بیش از دو 
برابر الگو بوده که این نحوه مصرف مشکلات تامین برق 

را برای سایر مشترکان به دنبال خواهد داشت.
رجبی مشهدی ادامه داد: مشترکی که در منزل ماینر 
داشته باشــد و بیش از ۱۰۰۰ کیلووات ساعت برق 
مصرف کند، به حقوق سایر مشترکان تجاوز می کند و 
به صورت غیرمستقیم دست در جیب دیگران می کند 
چون از برق یارانه ای استفاده  می کند. البته در صورت 

شناسایی ماینر، برق این مشترکان قطع خواهد شد.
وی افزود: البته مردم هم نخواهند پذیرفت که تعرفه 
 این مشــترکان برابر با تعرفه مشــترکان با مصرف 

متعارف باشد.
https:// مشترکان تهرانی می توانند با مراجعه به سایت

tbtb.ir.billing۲/  و درج شناسه قبض از جزییات 
کامل قبوض خود مطلع شوند.

جنــرال موتورز قصــد دارد هزینه هــای تولید 
خودروهای برقی را افزایش دهد تا شرکت ایلان 

ماسک را سرنگون کند.
به گزارش خبرنــگار مهر به نقل از راشــاتودی، 
جنرال موتورز، غــول خودروســازی آمریکای 
روز سه شــنبه اعلام کرد کــه ۶.۶ میلیارد دلار 
برای افزایــش تولید وانت برقی خود و ســاخت 
یک کارخانه سلول باتری خودروی الکترونیکی 
)EV( جدید در ایالت خود میشیگان اختصاص 

خواهد داد.
این خودروســاز می خواهد از تســلا بــه عنوان 
بزرگترین تولید کننده خودروهای الکتریکی در 

جهان پیشی بگیرد.
مری بارا، مدیرعامل جنــرال موتورز در بیانیه ای 
به نقل از CNBC گفت: »ما افزایش محصولات، 
ظرفیت باتری و ظرفیت مونتاژ خودرو را تا اواسط 
دهه آینده خواهیم داشت تا در جهان در زمینه 

خودروهای الکترونیکی پیشرو شویم.«
ســرمایه گــذاری ایــن شــرکت شــامل ۲.۶ 
میلیــارد دلار برای ســاخت کارخانــه باتری 
جدید و ۴ میلیــارد دلار برای تبدیــل کارخانه 

فعلی جنــرال موتورز در دیترویــت برای تولید 
کامیون های برقی مانند شــورولت ســیلورادو 
و GMC Sierra اســت کــه اخیــراً اعــلام 
 شــده و برنامــه ریــزی راه انــدازی آن مربوط 

به سال ۲۰۲۴ است.
بودجه اعلام شــده همچنین بخشــی از دستور 
کار ۳۵ میلیــارد دلاری جنــرال موتــورز برای 
افزایش ظرفیت تولید خود در آمریکای شمالی 
به ۱ میلیون خودروی الکتریکی تا ســال ۲۰۲۵ 
اســت. این خودروســاز پیش بینــی می کند 
تا آن زمــان از رقیب تولیدکننــده خودروهای 
برقی یعنی تســلا به عنوان برترین فروشــنده 
 خودروهــای الکتریکــی در ایــالات متحــده 

پیشی بگیرد.
این شرکت همچنین متعهد شده ۵۱۰ میلیون 
دلار اضافی خود را برای ارتقا دو کارخانه مونتاژ 
خودروهای غیر الکتریکی در میشیگان سرمایه 

گذاری کند.
مارک رویس، رئیس این شرکت، طی یک نشست 
خبــری گفت: »میشــیگان به عنــوان مرکزی 
شناخته شــده و رهبر نوآوری در ایالات متحده 

برای تحقیق و توســعه و تولید خودروهای برقی 
خواهد بود«.

جنرال موتورز همچنین در حال تبدیل کاربری 
کارخانه های خود در تنســی، کانــادا و مکزیک 
برای مونتاژ خودروهای برقی است و پیش بینی 
می کند تا سال ۲۰۳۰ نیمی از کارخانه هایش در 
آمریکای شمالی صرفاً بر تولید خودروهای برقی 

مورد استفاده قرار گیرند.
با این حال، اگر این شرکت خودروسازی قصد دارد 
تسلا را به عنوان برترین تولیدکننده خودروهای 
برقی از سر راه خود بردارد و از آن پیشی بگیرد، 
راه طولانی و پرخطری ار در پیش دارد. غول برقی 
ایلان ماسک سال گذشته ۹۳۶۱۷۲ وسیله نقلیه 
الکتریکی را در سراســر جهان تحویل مشتریان 

خود داد.
بر اساس برخی برآوردها، تحویل خودروهای تسلا 
در ایالات متحده در سال ۲۰۲۱ بیش از ۳۰۰۰۰۰ 
دســتگاه خودروی برقی بوده است، در حالی که 
جنرال موتورز کمتر از ۲۵۰۰۰ دستگاه فروخته 
است و پس از آن فورد با فروش ۲۷۱۴۰ خودروی 

برقی موستانگ ماخ ای در رتبه سوم قرار دارد.

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی گفت: ابزار نوینی 
به نام »رمزریال« در کنــار مابقی ابزارهــای پرداخت 
روزمره مانند کارت بانکی، اینترنت بانک، همراه بانک و 
غیره به زودی رونمایی می شــود. به گزارش خبرگزاری 
مهر، مصطفی قمری وفا، مدیــرکل روابط عمومی بانک 
مرکزی، در صفحه توئیتر خود اعلام کرد ابزار نوینی به نام 

»رمزریال« در کنار مابقی ابزارهای پرداخت روزمره مانند 
کارت بانکی، اینترنت بانک، همراه بانک و غیره به زودی 
رونمایی می شود. به گفته قمری وفا، رمزریال شکل دیگری 
از اسکناس است با این تفاوت که به صورت کاملاً دیجیتال 
در اختیار مردم قرار می گیرد. ویژگی های این ابزار جدید 
پولی، سرعت بالاتر در انجام پرداخت از سوی مشتری و 

امنیت بالاتر و فراهم شدن فضایی نوین برای توسعه تجارت 
الکترونیک است. در رمزریال؛ اصل و ذات پول به صورت 
الکترونیکی منتقل می شــود و نیاز به تسویه بین بانکی 
نیست تراکنشی هم که به واسطه رمزریال انجام می شود، 
کســبه بلافاصله می توانند وجوهاتش را دریافت کنند 

و پرداخت نیز برای مردم به صورت آنی انجام می شود.

رییس اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
طلا، جواهر، نقره و ســنگ های قیمتی ایران گفت: 
اکنون ایــران جزو هفت کشــور تولیدکننده طلا و 
جواهر است، همچنین به دلیل ذائقه و سنت دیرینه 
 مردم جــزو کشــورهای پرمصرف در ایــن زمینه 

به شمار می رود.
»سید حجت شفائی« در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اینکه در وزارت صنعت، معدن و تجارت و سند ۱۴۰۴ 
به موضوع طلا و جواهر پرداخته شده است، گفت: اگر 
زیرساخت ها تامین و این سند اجرایی و عملیاتی شود، 

صادرت در کشورمان رونق می گیرد. 
رییس اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
طلا، جواهــر ، نقره و ســنگ های قیمتــی ایران، 
خاطرنشان کرد: در این سند تسهیل گری در تولید 

و صادرات دیده شده است. 
این مقام صنفی تصریح کرد: رابطه اقتصادی کشورمان 
با روسیه،  در رونق صنعت طلا و جواهر تاثیرگذار است 

و این ارتباطات به صورت قطع تاثیر مثبتی بر روی این 
صنعت خواهد گذاشت. 

وی افزود: اکنون در صنعت طلا و جواهر با ارمنستان، 
یکی دیگر از  کشورهای عضو این اتحادیه رابطه خوبی 
داریم. این کشور خواستار مشــارکت در تولید و راه 
اندازی کارخانه تراش الماس با ایران است که در این 
زمینه قرار است تیمی به ارمنستان اعزام شود و شرایط 

را بررسی کند. 
رییس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا، 
جواهر، نقره و سنگ های قیمتی ایران با اشاره به اینکه 
تولیدات کشورمان در این صنعت از نظر کمی و کیفی 
خوب است،گفت: در صورتی که زیرساخت ها فراهم 
شــود، ظرفیت صادراتی خوبی به کشورهای هدف 

وجود دارد. 
وی ادامه داد: تغییر نگاه دولتمردان به بخش صنعت 
طلا و جواهر و همراهی ســازمان های مربوطه نقش 
مهمی در تسهیل گری تولید و اشتغال در این صنعت 

ایجاد می کند.  شفائی خاطرنشان کرد: کشورهایی در 
بخش طلا و جواهر موفق هستند که دولتمردان همسو 
با این بخش بوده و زیرساخت ها را فراهم کنند. اکنون 
نیز هماهنگی خوبی بین این اتحادیه و شهرک های 

صنعتی استان تهران وجود دارد.
وی با بیان اینکه صنعت طلای کشــورمان از سوی 
آمریکایی ها تحریم شده، تصریح کرد: این امر سبب 
شده تا در سه سال گذشــته صادراتی به کشورهای 
مختلف نداشــته و برای تامین مواد اولیه و واردات 
مشکل داشته باشــیم؛ این درحالی است که قبل از 
تحریم ها صادرات خوبی به چیــن، آلمان، ترکیه و 

امارات داشتیم. 
رییس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا، 
جواهر، نقره و سنگ های قیمتی ایران بیان داشت: 
همچنین بخشی از آیین نامه ها مشکلاتی را به وجود 
آورد است که نیاز به اصلاح و بازنگری در بخش گمرک 

و استاندارد دارد. 

با توجه به اینکه تازه ترین آمــار حاکی از تداوم افزایش 
قیمت و تعداد معاملات مســکن در تهران طی دی ماه 
است، در این ماه قیمت خانه در ۸ منطقه تهران کاهشی و 

در ۱۴ منطقه دیگر افزایشی بوده است. 
به گزارش ایسنا، براساس آخرین آمارها متوسط قیمت 
یک متر مربع مسکن در شهر تهران طی دی ماه به ۳۲ 
میلیون و ۹۴۰ هزار تومان رسیده که نسبت به ماه قبل 
و مدت مشابه ســال قبل به ترتیب ۱.۱ و ۲۰.۳ درصد 

افزایش یافته است. همچنین، تعداد معاملات انجام شده 
در این ماه حدود ۹.۸ هزار فقره بوده که در مقایسه با ماه 
قبل ۰.۵ درصد زیاد شده است که در این بین، بررسی 
جزئیات متوسط قیمت هر متر خانه و تعداد معاملات 
انجام شده در مناطق ۲۲ گانه شهر تهران نشان می دهد 
که بیشترین قیمت هر متر خانه ۷۰ میلیون و ۲۲۰هزار 
تومان در منطقه ۱ و کمتریــن آن با ۱۵ میلیون و ۶۵۰ 

هزار تومان در منطقه ۱۸ بوده است.  

علاوه براین، در دی ماه امسال در مناطق ۱ و ۱۸ تهران به 
ترتیب معادل ۳۴۷ و ۲۸۳ فقره خانه معامله شده است.  
 بررسی تفاوت متوسط قیمت مســکن در مناطق ۲۲ 
گانه تهران در دی نســبت به آذر ماه سال جاری بیانگر 
این اســت که ۱۴ منطقه از تهران بــا افزایش قیمت 
مسکن در ماه موردنظر مواجه شده اند که در این بین، 
 به ترتیب مناطق ۳، ۱۶ و ۱۹ بیشترین افزایش قیمت 

را داشته اند.

ســخنگوی گمرک گفت: بــا ورود  محموله نود و 
چهارم واکســن، بــه میزان یــک  میلیــون  دُز 
»آســترازنکا« ، اهدایی لهســتان، میزان واکسن 
های وارده به کشــور به ۱۵۵میلیون و ۹۷۵هزار و 

۳۰۸دُز رسید. 
به گزارش خبرگزاری مهر، ســید روح اله لطیفی، 

سخنگوی گمرک گفت: با ورود محموله یک میلیون 
دُزی واکسن »آسترازنکا« در صبح امروز از کشور 
لهســتان، واکسن های آســترازنکای وارده به ۱۶ 
میلیون و ۷۵۴ هــزار و ۶۱۰ دُز از ابتدای فراگیری 

کرونا تا کنون رسیده است.
وی در خصوص واردات سایر نام های تجاری واکسن 

کرونا گفت: واکسن های سینوفارم به میزان ۱۳۴ 
میلیون و چهار هزار و ۴۹۸ دُز، اســپوتنیک چهار 
میلیون و ۹۱ هزار و ۲۰۰ دُز و باهارات یک میلیون 
و ۱۲۵ هزار دُز از مســیر فرودگاه امــام )ره( وارد 
کشور شــد و به صورت حمل یکسره و بدون توقف 

ترخیص شد.

جنرال موتورز به دنبال پیشی گرفتن از تسلا در تولید خودروهای برقیصدور قبوض برق بهمن ماه با قیمت های جدید

رمزریال به زودی در دسترس مردم قرار می گیرد

ایران جزو ۷ کشور تولیدکننده طلا و جواهر در جهان خانه در کدام مناطق تهران ارزان و در کدام مناطق گران شد؟

واردات واکسن به ۱۵۶ میلیون دُز رسید
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 ادامه روند تکمیل 
متن پایانی تا حصول 

توافق نهایی

واریز سود سهام عدالت 
تا پایان سال

شناسایی ۵۴۷ هزار 
خودروی لوکس
 برای اخذ مالیات

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ناهماهنگی 
در حمایت از تولید

طرح حمایت از کارخانجات 
و واحدهای تولیدی در لحظه 
آخر به رغم دو فوریتی بودن 
مصوبه رای مورد نیاز را اخذ 
نکرد. نیاز این طرح برای تصویب تنها یک رای موافق 
کم داشت که متاسفانه محقق نشد. این طرح در 
رابطه با حمایــت های قضایی بــرای بنگاههای 
تولیدی بوده است. هنگامی که بنگاه تولیدی بر اثر 
اشتباه با تخلف یک نفر به عنوان مثال مدیر کارخانه 

دچار مشکلاتی...

  آرمان خالقــی، عضو خانه 
صنعت و معدن 

2متن کامل  د ر صفحه 3
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در پی اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده 
صورت گرفت

افزایش قیمت 
خودروهای داخلی

تجارت خارجی ایران 
۸۰ میلیارد دلار شد

آیا بسته های حمایتی منجر به رونق تولید می شود؟

فشار  مالیاتی   به  تولید
صفحه3

صفحه3

انبوه سازان به دنبال تسهیلات کم بهره
کاهش   تولید   منجر   به   گرانی   مسکن   شده   است

در پــی اجــرای قانون مالیــات بــر ارزش افزوده 
خودروهای داخلی، این مالیــات از ۱۳ دی ماه در 
طرح های جدید فروش خودروسازان نیز اعمال شده 
و براساس آن قیمت های جدید مشخص شده است.

به گزارش ایسنا، به استناد ماده ۲۸ و ۳۰ قانون جدید 
مالیات بر ارزش افزوده )مصوبه خرداد امســال(، از 
۱۳ دی ماه امسال، انتقال ســند خودرو از شرکت 
خودروســاز به خریداران مشــمول مالیات تحت 
عنوان "مالیات ســبز" شده اســت. این مالیات و 
عوارض شماره گذاری خودروهای داخلی، براساس 
 رتبه بندی انرژی محصولات که به تایید سازمان ملی 

استاندارد ایران رسیده است...

تجارت خارجی کشــور در ده ماهه امسال به ۱۳۳ 
میلیون تن و به ارزش ۸۰ میلیارد و ۲۳۶ میلیون دلار 
رسیده است.  در ده ماهه امسال ۳۳ میلیون تن کالا 
به ارزش ۴۱ میلیــارد و ۴۷۳ میلیون دلار کالا وارد 
کشور شــده که به لحاظ وزن ۱۷ درصد و از لحاظ 
ارزش ۳۴ درصد افزایش داشته است و در مجموع 
۲۳۴ هزار فقره اظهارنامه وارداتی داشــتیم. در ده 
ماهه امسال به میزان ۱۰۰ میلیون تن کالا به ارزش 
۳۸ میلیارد و ۷۶۳ میلون دلار صادر شد که به لحاظ 
وزن ۷ درصد و به لحاظ ارزش ۳۸ درصد رشد داشته 
است. کشور های عمده مقصد صادراتی در مدت یاد 
شده به ترتیب شامل چین، عراق، ترکیه، امارات و 
افغانستان بوده اســت. همچنین کشور های عمده 

مبدا واردات کالا به...



اقتصاد2
ایران وجهان

رایزنی برای دریافت وام 10 میلیارد دلاری از روسیه
ســقف وام پنج میلیــارد دلار 

افزایش یافت    
معــاون دفتر وام ها، مجامع و موسســات بین 
المللی وزارت اقتصاد با بیان اینکه در سفر اخیر 
رئیس جمهور به روسیه وام ۵ میلیارد دلاری 
به ۱۰ میلیارد دلار افزایــش پیدا کرد، گفت: 
مذاکراتی برای دریافت وام تجاری نیز صورت 

گرفته است.
به گزارش تســنیم، غلامعلی رحیمی با بیان 
اینکه عمده ترین مسئله ای که موجب نزدیکی 
دو کشــور روســیه و ایران می شــود، حوزه 
فناوری های فنی و انرژی است، گفت: الگوی 
روابط دو کشور در تامین انرژی جهانی، تاکنون 
در قالب رقابت تعریف می شد ولی در راستای 
اوراسیا گرایی، امکان بهره گیری از همکاری ها 

در قالب مسیرهای انتقال انرژی وجود دارد.
وی همچنیــن به خواســت روس هــا برای 
دسترسی به بازرهای آسیا و نزدیکی و مجاورت 
ایران به این بازارها اشــاره کرد و این موضوع 
را موجب همکاری بیشــتر تهران-مسکو در 
این زمینه دانســت و افزود: بــا توجه به نقش 
روسیه در اپک پلاس و نیز مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز، تقویت همکاری و همگرایی 
این کشور در آینده و خاصه در برابر تحریم های 
ظالمانه دو کشور از سوی امریکا، مهم و تعیین 

کننده خواهد بود.
رحیمی در بخشی دیگر از ســخنان خود در 
رادیو گفت وگو، یکی از الزامــاتِ ایجاد ارزش 
افزوده میان دو کشور را افزایش پتروپالایشگاه 
ها دانست و تاکید کرد: ایران می تواند از تجارب 
کشور روسیه در چنین زمینه ای استفاده کند.

وی همچنین در خصوص الزام دو کشور برای 
دور زدن تحریم ها، خاطرنشان کرد: ایران نفت 
خام را به هر کجای دنیا بفرســتد، مشــخص 
می شود مبدأ این نفت کجاست ولی این مسئله 
در رابطه با فراورده های نفتی مصداق ندارد و 
لذا اگر فراورده های نفتــی با افزایش تولید رو 
به رو باشــد، بحث صادراتی با مشکل رو به رو 

نمی شود.
رحیمی افزود: این ویژگی می تواند در شرایط 
تحریم، در زمینه ارز آوری کمک شایانی برای 

ما باشد.
مجید خرمــی، معاون دفتر وام هــا، مجامع و 
موسسات بین المللی وزارت اقتصاد در رابطه 
با عزم دولت ســیزدهم برای توســعه روابط 
اقتصادی با همســایگان خاصه کشور روسیه، 
گفت: جنبه اقتصادی ســفر رئییس جمهور 
بر سایر جنبه ها سایه داشــت و نمونه بارز آن، 
همراهی وزیر اقتصاد با رئیس جمهور در این 

سفر بود.
وی افزود: در ســال ۱39۵ مجلس شــورای 
اســلامی اجازه داد، دولت وامــی ۵ میلیارد 
دلاری از روسیه اخذ کند که امتیازاتِ بسیاری 
از جمله ماهیتِ دولتیِ بودنِ این وام را همراه 

خود داشت.
این مسئله نشان می دهد کشــور وام دهنده 
اراده ای برای همکاری هــای اقتصادی جدی 

دارد؛ این وام ها مزایای دیگری هم دارند.
خرمی گفت: در این سفر وام ۵ میلیارد دلاری 
مذکور به ۱۰ میلیارد دلار افزایش پیدا کرد که 
با توجه به شرایط کشورمان، مبلغ قابل توجهی 
اســت. مذاکراتی برای دریافت وام تجاری هم 
صورت گرفته که برای انواع پروژه های کشور 
از جمله حوزه خصوصی مثمر ثمر خواهد بود.

خبر

در پی اجــرای قانون مالیات 
بر ارزش افزوده خودروهای 
داخلی، این مالیــات از ۱3 
دی مــاه در طرح های جدید 
فروش خودروسازان نیز اعمال 
شده و براساس آن قیمت های جدید مشخص شده است.

به گزارش ایسنا، به اســتناد ماده ۲۸ و 3۰ قانون جدید 
مالیات بر ارزش افزوده )مصوبه خرداد امســال(، از ۱3 
دی ماه امسال، انتقال سند خودرو از شرکت خودروساز 
به خریداران مشــمول مالیات تحت عنــوان "مالیات 
سبز" شده اســت. این مالیات و عوارض شماره گذاری 
خودروهای داخلی، براساس رتبه بندی انرژی محصولات 
که به تایید سازمان ملی استاندارد ایران رسیده است، 
از صفر تا پنج درصد برای خودروهای ســواری و وانت 

دوکابین محاسبه می شود.

اما اصل ماجرا...
ســال گذشــته دولت تصمیم گرفت جزئیاتــی را در 
بودجه سال ۱۴۰۰ بگنجاند که از طریق اخذ مالیات از 
خودروهای لوکس، به نحوی کسری بودجه را جبران و 
کســب درآمد کند. حال دولت سیزدهم در نظر گرفته 
است که از سمت و ســوی خودروهای تولید داخل نیز 
اخذ مالیات داشته باشد. براین اساس طبق تصمیم اخیر 
دولت، حسب قانون در هنگام انتقال سند از خودروساز 
به خریــدار، مالیات بر ارزش افزوده )از مشــتری( اخذ 

خواهد شد.
این مالیات بر ارزش افزوده یک تا پنج درصدی در زمان 
ثبت نام طرح های فروش دو خودروســاز بزرگ و سایر 
شرکت های خودروساز داخلی، روی قیمت خودرو اعمال 

خواهد شد و براین اساس بر قیمت خودرو افزوده می شود. 
این مالیات سبز براســاس میزان آلایندگی خودروها و 
متناسب با میزان آلایندگی هر خودرو تعیین می شود؛ 
به طوری که هر خودرو که آلایندگی بیشتری تولید کند، 

درصد اضافه تری مالیات خواهد پرداخت.
لازم به یادآوری اســت که این مبلغ مازاد که بر قیمت 
محصولات خودروســازان داخلی در طرح های فروش 
فوق العاده شان اعمال شده است، ارتباطی با خودروسازان 

ندارد و متعلق به سازمان امور مالیاتی است.
پیش تر اعلام شده بود که خودروسازان و مونتاژکنندگان 
داخلی، مسئول پرداخت مالیات هنگام نخستین انتقال 
به خریداران هستند. براین اساس خودروسازان دریافت 
مالیات از خریداران را شروع کرده اند. محصولات عرضه 
شده در سی امین طرح فروش فوق العاده سه محصول 

ایران خودرو با احتساب مالیات بر ارزش افزوده بر قیمت 
مصوب خودروها قیمت گذاری و در بخشنامه های فروش 

ارائه شده  است.
در ســی امین طرح فــروش فوق العــاده محصولات 
ایران خودرو سه محصول پارس بنزنی، پژو ۲۰۷ دستی 
پانوراما و دناپلاس توربوشارژر اتوماتیک عرضه شده است.

پس از اعمال افزایش قیمت هــای مصوب محصولات 
خودروسازان داخلی )از ۱۷ آذرماه(، براساس قیمت های 
مصوب، پارس بنزینی ۱۶۴ هــزار و 9۰۷ هزار و ۷۰۰ 
تومان، پژو ۲۰۷ دستی با سقف شیشه ای )پانوراما( ۲33 
میلیون و ۵۰3 هزار و ۷۰۰ تومان و دنا پلاس توربوشارژر 
اتوماتیک 393 میلیون و 9۵۶ هزار و ۱۰۰ تومان تعیین 
قیمت شده اند؛ اما با اعمال مالیات بر ارزش افزوده جدید، 
قیمت این محصولات به ترتیب چهار میلیون و 3۰۰ هزار 

تومان بر پارس بنزینی، دو میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بر 
پژو ۲۰۷ پانوراما دستی و سه میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
بر دناپلاس توربوشارژر اتوماتیک افزایش پیدا کرده است.

بدین ترتیب مشتریان منتخب طرح های فروش در زمان 
پرداخت وجه خودرو برنده شده بایستی قیمت های جدید 
را واریز کنند. طبق اعلام گروه صنعتی ایران خودرو، میزان 
افزایش قیمت و قیمت های جدید سایر محصولات نیز به 

زودی اعلام خواهد شد.
گروه خودروســازی ســایپا نیز از طرح جدید فروش 
فوق العاده شش محصول خود را با قیمت های مصوب 
به انضام مبلغ مازاد مالیات بر ارزش افزوده به مرحله اجرا 
درآورد که براساس آن قیمت محصولات با قیمت های 
جدید ارائه شده است. بطور مثال وانت پراید )سایپا ۱۵۱( 
که پس از افزایش قیمت های مصوب ۱3۱ میلیون و ۷۱۵ 
هزار و ۷۰۰ قیمت گذاری شده بود در طرح فروش فردا با 
قیمت ۱۴۶ میلیون 9۰۱ هزار تومان عرضه شده است یا 
تیبا که پس از افزایش قیمت مصوب ۱۰۲ میلیون و ۴۲۱ 
هزار و ۵۰۰ قیمت داشــت با احتساب مالیات بر ارزش 
افزوده به ۱۱۸ میلیون و ۱۲9 هزار تومان قیمت گذاری 

و عرضه شده است.

افزایش قیمت خودروهای داخلی؛ این بار 
بخاطر مالیات

در رابطه با موضوع مالیات بر ارزش افزوده خودروهای 
داخلی، محمد مســیحی- معاون سازمان امور مالیاتی 
کشــور- نیز اعلام کرده اســت: مالیات خودرو هنگام 
اولین انتقال به خریداران، توسط مونتاژکننده و کارخانه 
پرداخت می شود. علاوه براین مالیات نقل  و انتقال خودرو 
طبق قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده، اخذ خواهد 
شد. از سوی دیگر هرگونه انتقال به صورت صلح و هبه، به 

نفع دولت نیز در نظر گرفته شده است.

در پی اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده  صورت گرفت

افزایش قیمت خودروهای داخلی

تجارت خارجی ایران ۸۰ میلیارد 
دلار شد

تجارت خارجی کشور در ده ماهه امسال به ۱33 
میلیون تن و به ارزش ۸۰ میلیارد و ۲3۶ میلیون 

دلار رسیده است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، در ده ماهه امسال 33 
میلیون تن کالا به ارزش ۴۱ میلیارد و ۴۷3 میلیون 
دلار کالا وارد کشور شده که به لحاظ وزن ۱۷ درصد 
و از لحاظ ارزش 3۴ درصد افزایش داشته است و در 
مجموع ۲3۴ هزار فقره اظهارنامه وارداتی داشتیم.

در ده ماهه امسال به میزان ۱۰۰ میلیون تن کالا به 
ارزش 3۸ میلیارد و ۷۶3 میلون دلار صادر شد که 
به لحاظ وزن ۷ درصد و به لحاظ ارزش 3۸ درصد 

رشد داشته است.
کشــور های عمده مقصد صادراتی در مدت یاد 
شده به ترتیب شامل چین، عراق، ترکیه، امارات و 

افغانستان بوده است.
همچنین کشــور های عمده مبدا واردات کالا به 
کشورمان در ده ماهه سال جای به ترتیب شامل 
امارات متحده عربی، چین، ترکیه، آلمان و سوئیس 

بوده است.

افزایش ۵۴ درصدی پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن

مدیرعامل بانک مســکن از افزایش ۵۴ درصدی 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن از ابتدای امسال 
تا پایان دیماه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

خبر داد.
محمود شــایان  در گفت وگو با تســنیم با اشاره 
به برنامه های امســال بانک مسکن در خصوص 
پرداخت تســهیلات، اظهار کــرد: در این بخش 
عملکرد بانک تخصصی بخش مسکن نسبت به 

سال گذشته جهش قابل توجهی داشته است.
وی توضیح داد: تسهیلات پرداخت مشارکت مدنی 
از ابتدای امسال تا پایان دیماه حدود ۵۴ درصد در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش یافته 
است. وی افزود: به لحاظ مبلغ نیز میزان افزایش 

بالغ بر ۱۴۰ درصد بوده است.
مدیرعامل بانک مســکن با اشــاره به پرداخت 
تسهیلات مشارکت به پروژه های عمرانی از جمله 
آزادراه تهران-شــمال، یادآور شد: در سال جاری 
برای حدود ۷۵ هزار واحد مســکونی تسهیلات 
ساخت پرداخت شده، در حالی که سال گذشته 
برای ۴۸ هزار و ۷۶۲ واحد وام ســاخت مســکن 

پرداخت شده بود.

840 هزار واحد مسکن مهر توسط تعاونی ها 
احداث شد

واریز سود سهام عدالت تا پایان سال
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت:  بر اســاس پیگیری کارگروه سهام عدالت،  
سود ســهام عدالت مربوط به عملکرد سال 99 تا 
پایان سال جاری برای مشــمولان سهام عدالت 

پرداخت می شود.
مهدی مسکنی در گفت وگو با فارس در مورد اینکه 
چرا سهم ۲۵ درصدی تعاون از اقتصاد ملی که در 
قانون برنامه پنجم، ششم و سیاست های کلی اصل 
۴۴ آمده است، محقق نشد، اظهار داشت: آخرین 
محاسبه سهم تعاون از حساب های ملی مربوط به 
سال ۸9 اســت. قرار بود طبق سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی سهم تعاون از اقتصاد به ۲۵ 

درصد برسد، اما هنوز محقق نشده است.
وی دلیل اصلی عدم تحقق سهم تعاون از اقتصاد 
را این گونه عنوان کرد که هنوز زیرســاخت های 
اساســی برای بخش تعاون را نتوانسته ایم، برقرار 
کنیم و شبکه تعاون به شــبکه حساب های ملی 
متصل نیست. بخشی هم در اراده سیاسی مدیران 
کشور است که در قانون اراده برای توسعه تعاون 
وجود دارد، ولی برخی مجریــان به روح حاکم بر 
قانون اعتقادی نداشتند و بنابراین محقق نشده 
است. مســکنی در مورد اینکه برای دریافت سود 
سال 99 سهام عدالت و توزیع آن بین ۴9 میلیون 
مشمولان سهام عدالت چه برنامه ای دارید، گفت: 
کارگروهی برای سهام عدالت تشکیل شده که ما 
هم عضو هستیم، در کارگروه سهام عدالت قرار بر 
این شد، شیوه دریافت سود و تقسیم سود سهام 
عدالت بررسی شود و روز چهارشنبه ۷ بهمن ماه 
جلسه ای مجدد برگزار می شود که این سود چگونه 

به حساب سهامداران عدالت واریز شود.
وی در مورد اینکه آیا ســود عملکرد شرکت های 
سهام عدالت برای ســال99 تا پایان سال ۱۴۰۰ 
پرداخت می شود، بیان داشــت: طبق قانون باید 
تا قبل از پایان ســال سود ســهام عدالت مربوط 
به عملکرد سال گذشته بین ســهامداران توزیع 
شود. ما هم مطالبه گر هســتیم و این سود باید از 
شرکت های سرمایه پذیر وصول و به روش متمرکز 

بین سهامداران عدالت توزیع شود.
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مذاکرات وین به رغم ادعای برخی طرف های اروپایی 
مبنی بر بن بســت گفت  و گوها، رونــد رو به جلو و 
سازنده ای را طی می کند و طرف ها این روزها سرگرم 
نگارش متــن پایان مذاکرات با تمرکــز ویژه بر رفع 

تحریم ها، راستی آزمایی و تضامین هستند.
به گزارش ایرنا، بیست و هشتمین روز از دور هشتم 
مذاکرات رفع تحریم ها دیروز)چهارشنبه( با ملاقات 
علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران با نمایندگان 
روسیه، چین و انریکه مورا معاون دبیرکل سرویس 
اقدام خارجی اتحادیه اروپا کــه وظیفه هماهنگی 
جلســات بین هیات ها را برعهــده دارد ادامه یافت. 
همچنین جلسه ای در قالب نمایندگان گروه ۱+۴ و 
ایران برای ادامه نگارش متن نهایی مذاکرات تشکیل 

شد.
جلسات کارگروه ها هم در سطح کارشناسی پیرامون 

موضوعات مختلف ادامه و جریان دارد.
دیروز »وانگ کوان« مذاکره کننده ارشد چین پس 
از دیدار نســبتا طولانی با هیات ایرانی، پیش از آنکه 
هتل کوبورگ را ترک کند به خبرنگار ایرنا گفت: طی 
دو روز گذشته هیات ها در قالب های مختلف دوجانبه 
و چندجانبه در مورد مسائل اساسی دیدار کردند تا 
اختلافات در مورد رفع تحریم ها، تضامین و راستی 
آزمایی را بیشــتر کاهش دهند. وی افــزود: این ها 
مسائلی است که ما سرگرم گفت  و گو بودیم و اینکه 

چطور می توانیم اختلافات را بیشتر کاهش دهیم.
دیپلمات چین در پاسخ به سووالی در مورد تضامین 
مورد نظر ایران بیان داشت: به نظر ما مطالبات ایران 
منطقی و مشروع اســت و در تلاش هستیم تا آن ها 
را به متن تبدیل کنند. این کاری است که ما سرگرم 

آن هستیم.
در اظهار نظر مشابهی نماینده روسیه در مذاکرات وین 
از نشست همه اعضای برجام و تلاش جمعی برای تهیه 

پیش نویس خبر داد.
»میخائیل اولیانوف« در توئیتی نوشت: اقدام جمعی 

برای تهیه پیش نویس در گفت وگوهای وین در قالب 
همه اعضای فعلی برجام )بــدون ایالات متحده که 
وضعیت آن در توافق هسته ای هنوز احیا نشده است(.

درحالی که به نظر می رســد بحث ها در مذاکرات به 
مراحل پیچیده و حساس رسیده است، بازی مقصر 
نمایی طرف های اروپایی به ویژه از سوی فرانسه که 
در آن مهارت ویژه ای دارد و انگلیس که با احســاس 
رهایی از قید بندهای اتحادیه اروپایی به آن پیوسته 
است، با چاشنی تعیین ضرب الاجل های مصنوعی 

شدت گرفته است.
»لیز تراس« وزیر خارجه انگلیس در ادامه اظهارات 
همتای فرانســوی اش که رونــد گفت وگوها را کُند 
توصبف کرده اســت، در ســخنانی غیرســازنده و 
متناقض با آنچه در مذاکرات می گذرد، مدعی شــد 
که گفت وگوها در حال نزدیک شــدن به بن بستی 

خطرناک است.
تراس سه شــنبه گذشــته در موضعی غیر سازنده 
خطاب بــه نمایندگان پارلمان انگلیــس افزود:این 
مذاکرات، فوریت دار است و پیشرفت به اندازه کافی 
سریع نبوده است. وزیر خارجه انگلیس با بیان اینکه 
لندن به همکاری نزدیکی با متحدانش در زمینه این 
مذاکرات ادامه می دهد، ادعا کرد: اما گفت  وگوها در 

حال رسیدن به بن بست خطرناکی است.
رئیس دستگاه دیپلماسی انگلیســی بدون اشاره به 
اقدامات غیرقانونی ایــالات متحده آمریکا در خروج 
از برجام و نقض قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 
متحد در رابطه با این توافــق و عدم انجام تعهدات از 
سوی کشورهای اروپایی بویژ[ انگلیس با ادبیاتی حاکی 
از مقصرنمایی ایران و تهدید نخ نمای غربی-آمریکایی 
مبنی بر وجود گزینه های مختلف بر روی میز، ادعا 
کرد: ایران باید اکنون انتخاب کند که آیا می خواهد 
به توافق دست یابد یا مسئول فروپاشی برجام )توافق 
هسته ای( باشد. وی ادعا کرد که اگر برجام فروپاشد، 

همه گزینه ها روی میز قرار می گیرد.

با توجه به داده های اعلام شده به سازمان امور مالیاتی 
در زمان حاضر ۵۴۷هزار و ۶9۲ خودرو شناسایی شده 
که این تعداد متعلق به ۲۷۲هزار و ۴9۸ فرد مختلف 
بوده است، نکته جالب اینجاســت که این افراد تنها 

شامل اشخاص حقیقی اند.
به گزارش تسنیم، مالیات بر خودروهای لوکس یکی از 
انواع مالیات بر ثروت است. مالیات بر ثروت خود شامل 
پایه های مالیاتی مانند مالیــات بر ارث، نقل وانتقال 
ســهام، نقل وانتقالات املاک، مالیات بر واحدهای 
مســکونی گرانقیمت، مالیات بر انــواع خودروهای 
ســواری و وانت دوکابین گرانقیمت و درآمد حاصل 

از مالیات بر واحدهای مسکونی خالی از سکنه است.
مدت ها بود کــه آغاز مالیات ســتانی از خودروها ی 
گرانقیمــت و خانه های لوکــس در انتظار تصویب 
آیین نامه اجرایی آن در دولت بود که متأســفانه تا 

انتهای دولت دوازدهم نیز این اتفاق رخ نداد.
داوود منظور رئیس سازمان مالیاتی کشور در خصوص 
عدم اجرای قوانین مربوط به اخذ مالیات از خانه های 
خالی و لوکــس و خودروهای گران قیمت گفته بود: 
یکی از دلایل، عدم تمایل دولت آقای روحانی به اجرای 
این قوانین بود، در حالی که جامعه هدف این قوانین، 
اقشار بسیار مرفه جامعه هستند اما دولت قبل هیچ گاه 
تمایلی به افزایش مالیات آنها نداشت و به همین دلیل 
هر قانونی که مجلس در این زمینه مصوب می کرد، به 
در بسته خورد، آن هم در شرایطی که کشور با کسری 
بودجه عظیم مواجه است و مالیات از اقشار کارمند و 

کارگر، گرفته می شود.
منظور در ادامه تأکید کرده بود که تا زمانی که دولت 
قبل بر سر کار بود از تصویب آیین نامه بندهای )خ( 
و )ش( تبصره ۶ مــاده واحده قانون بودجه ســال 
۱۴۰۰ کل کشــور، موضوع مالیات بــر واحدهای 
مســکونی و باغ ویلاهای گران قیمت و خودروهای 
لوکس خودداری کرد، این در حالی بود که سازمان 
امور مالیاتی کشــور در همان دولــت، پیش نویس 

آیین نامه های اجرایی مربوطه را در فروردین ماه سال 
جاری تنظیم و از طریق وزارت امور اقتصادی و دارایی 
جهت تصویب، تقدیم هیئت دولت نموده بود که مورد 

بی توجهی قرار گرفت.
لازم به ذکر است که پس از آغاز به کار دولت سیزدهم 
هردوی این آیین نامه ها به تصویب هیئت دولت رسید 
و هم اکنون اقدامات جدی در خصوص اجرای آنها آغاز 
شده است. براساس آیین نامه بند )ش( تبصره ۶ ماده 
واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۰، جدول محاسبه 
مالیات بر انواع خودروهای ســواری و وانت دوکابین 

گرانقیمت به شرح زیر است:

مالیات , سازمان امور مالیاتی کشور 
براساس نرخ های در نظر گرفته شده در قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰، خودرویی که دومیلیارد قیمت دارد باید 

مالیاتی معادل ۱۵ میلیون تومان در سال بپردازد.
به گفته جهانگیر رحیمی سرپرســت دفتر طراحی 
و تحلیل فرآیندهــای مالیاتی هر فردی که مجموع 
ارزش خودروهای تحت تملک او و افراد تحت کفالتش 
بیش از یک میلیارد تومان باشــد مشمول مالیات بر 
خودروهای سواری و وانت دوکابین گرانقیمت خواهد 
شد. اطلاعات این خودروها از سوی نیروی انتظامی به 
سازمان امور مالیاتی داده شده است و براساس بند ۴۲ 
قانون مالیات بر ارزش افزوده خودروها ارزش گذاری 

خواهند شد.
وی افزود: به ازای هر سالی که از کارکرد یک خودرو 
می گذرد ۱۰ درصد از ارزش آن کاسته می شود و این 

موضوع تا سقف ۶۰ درصد در نظر گرفته خواهد شد.
این مقام مسئول سازمان امور مالیاتی در ادامه گفت: 
در زمان حاضر ۵۴۷هزار و ۶9۲ خودرو در کشــور 
شناسایی شــده که این تعداد متعلق به ۲۷۲هزار و 
۴9۸ فرد مختلف بوده است. ۴۵ درصد خودروها و ۴۸ 
درصد افراد مشمول مالیات بر خودروهای سواری و 

وانت دوکابین گرانقیمت در تهران هستند.

علیرضا کلاهی صمدی در نشســت کارگروه شــهرک های صنعتی 
کمیســیون صنایع اتاق ایران بر لزوم اختصاص یک درصد از 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده به شرکت های مدیریت خدمات شهرک های 

صنعتی تاکید کرد.
نشست کارگروه شهرک های صنعتی کمیســون صنایع اتاق ایران با 
موضوع بررسی مشکلات شــهرک های صنعتی و تامین منابع پایدار 
جهت بازســازی و ایجاد زیرساخت شــهرک های صنعتی با حضور  
 علی رسولیان معاون وزیر صنعت و رئیس شــرکت صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتــی ایــران، علیرضــا کلاهی صمــدی رئیس 
کمیســیون صنایــع اتــاق ایــران، فرهــاد بشــیری نماینــده 
پاکدشــت، محمدرضــا احمــدی نایــب نماینــده رشــت، رحیم 
 زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیــق، اعضــای هیــات مدیــره 
شهرک های صنعتی و جمعی از صنعتگران برگزار شد. در ابتدای جلسه 
علیرضا کلاهی صمدی رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران، به موضوع 
شکاف بین صنایع بالادست و پایین دست در کشور پرداخت و بر اهمیت 
توجه ویژه دولت به شرکت های پایین دست که از ارتباطات کافی برای 
انتقال و حل مشکلات خود برخوردار نیستند تاکید کرد. او به موضوع 

لغو معافیت عوارض صادراتی مواد خام اشاره کرده و خواستار تخصیص 
بخشی از درامد ناشــی از این موضوع به وزارت صنعت برای حمایت از 

صنایع پایین دست خصوصا در حوزه تامین مواد اولیه شد.
کلاهی با انتقاد از وضعیت حمایت ها از شهرک های صنعتی، بر لزوم 
اختصاص یک درصد از 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده به شرکت های 

مدیریت خدمات شهرک های صنعتی تاکید کرد.
در ادامه این نشست اسلام زاده مدیرعامل شهرک صنعتی عباس آباد 
و رئیس کارگروه شهرک های صنعتی کمیسیون صنایع اتاق ایران به 
مسئله اهمیت تخصیص بخشی از مالیات بر ارزش افزوده به شرکت های 
خدماتی اشاره کرد و از عدم اجرای آن با وجود تصویب آن در قانون برنامه 

ششم توسعه انتقاد کرد.
در ادمه این جلسه مهدی بستانچی رئیس دبیرخانه مردمی صنعتگران 
ایران و رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان تهویه مطبوع کشور، 
اهمیت بخش صنعت در شرایط تحریمی کشور را مورد تاکید قرار داد 
و خواستار توجه ویژه مسئولین به صنایع کوچک و متوسط شد. چراکه 
به اعتقاد او این صنایع نزدیک به  ۷۰ درصد از اشتغال صنعتی کشور را به 
خود اختصاص داده اند و این واحدها به واسطه اندازه کوچک، از قدرت 

چانه زنی بالایی برخوردار نیستند. او با توجه به اهمیت این صنایع در 
کمک به تولیدات صنعتی کشور در تحریم ها  )در شرایط انفعال صنایع 
بزرگ( خواستار توجه مسئولان به مشکلات واحدهای کوچک و متوسط 
شد. پس از او عباسی  عضو هیات مدیره شرکت های صنعتی زنجان و 
دبیرکارگروه شرکت های صنعتی ایران نیز به مشکلات شهرک های 
صنعتی اشاره کرد. او با اشاره به فرآیند شکل گیری شهرک های صنعتی 
در سال ۱3۶۲، روند توسعه این شــهرک ها تاکنون را تشریح کرده و  
گفت: منابع درآمدی شــرکت های خدماتی شامل حق شارژ، آب بها، 
 فاضلاب بها و هبه اشخاص ثالت و ... حتی تکافوی هزینه های جاری این 

شهرک ها را نیز نمی دهد.
عباســی با تاکید بر این موضوع که این منابع پایدار نیستند بیان کرد: 
بسته به میزان استهلاک شهرک صنعتی، منابع مورد نیاز برای مدیریت 
شهرک ها نظیر تامین اب، برق، جاده و راه، دفع فاضلاب و تصفیه آن، 
ایجاد امنیت، هماهنگی امور رفاهی از جمله خدمات درمانی و .... بسیار 
بیشتر از درآمدهای اندک شهرک های صنعتی از محل حق شارژ است.

او با اشــاره به این که در سال ۱393 بخشــی از بودجه کشور از طریق 
 شرکت شهرک های استانی به شهرک ها تخصیص داده می شد، از خروج 

شهرک ها از حیط نظارت شرکت شــهرک های استانی و منابع مالی 
خدمات مورد نیاز شهرک ها انتقاد کرد. به گفته عباسی در حال حاضر 

منابع درآمدی برای مدیریت شهرک های صنعتی وجود ندارد.
او با اشاره به سابقه تلاش شهرک های صنعتی برای تامین منابع پایدار به 
فرآیند تصویب تبصره ۴ و ۵ ماده ۴۲ قانون ارزش افزوده در سال ۱39۷ 
گفت: مطابق با آن درصدی از مالیات و عوارض به شهرک های صنعتی و 
پارک های علم و فناوری اختصاص می یافت اما متاسفانه در ادامه شهرک 
های صنعتی )تبصره ۴( از این قانون حذف شدند. عباسی اظهار امیدواری 
کرد که با همراهی نمایندگان مجلس، موضوع تخصیص منابع پایدار به 

شهرک های صنعتی اتفاق افتد.
در ادامه این جلسه برخی از صنعتگران و اعضای شرکت های شهرک های 

صنعتی به بیان مشکلات خود پرداختند.
در پایان جلسه رسولیان رئیس شرکت صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران بر پیگیری موضوع اختصاص منابع مالی از محل مالیات 
بر ارزش افزوده به شرکت شهرک های صنعتی تاکید کرد. همچنین 
احمدی نماینده رشت نیز بر پیگیری این موضوع در مجلس برای تامین 

منابع پایدار برای شهرک های صنعتی تاکید کرد.

مذاکرات وین؛

 ادامه روند تکمیل متن پایانی تا حصول توافق نهایی
اشخاص حقوقی مشمول نیستند

جزئیات شناسایی ۵4۷ هزار خودروی لوکس برای اخذ مالیات

رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران تاکید کرد

ضرورت تخصیص یک درصد از ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده برای تامین زیرساخت شهرک های صنعتی
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سکه به ۱۲ میلیون و ۲۷۰ تومان رسید
براساس اعلام اتحادیه طلا و جواهر )هفتم بهمن ۱۴۰۰( قیمت هر قطعه سکه طرح جدید به ۱۲ میلیون و ۲۷۰ هزار تومان و سکه طرح قدیم به ۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رسید.

قیمت هر اونس طلا در بازار های جهانی به یک هزار و ۸۴۶ دلار رسید و هر گرم طلای ۱۸ عیار به مبلغ یک میلیون و ۲۲۹ هزار تومان معامله می شود. قیمت سکه نسبت به آخرین معاملات 
دیروز با کاهش ۱۸۰ هزار تومانی همراه است.
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ناهماهنگی در حمایت از تولید
آرمان خالقی، عضو خانه صنعت و معدن 

طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای تولیدی در لحظه آخر به رغم دو فوریتی بودن مصوبه رای مورد نیاز را اخذ نکرد. نیاز این طرح برای تصویب تنها یک رای موافق کم داشت که متاسفانه محقق نشد. این طرح در رابطه با حمایت های قضایی 
برای بنگاههای تولیدی بوده است. هنگامی که بنگاه تولیدی بر اثر اشتباه با تخلف یک نفر به عنوان مثال مدیر کارخانه دچار مشکلاتی می شود، نباید کل کار کارخانه یا خطوط تولید آن بخوابد. نباید به دلیل اشتباه یک نفر بنگاه تولیدی را تعطیل 
کنند و عده ای بسیاری از کار بیکار شوند. دستگاههای دولتی، بانک ها و دیگر نهادها در بسیاری از موارد به هر دلیلی اقدام به تعطیلی تولید و صنعت کرده اند که نباید این اتفاق بیفتد. به طور کلی به موجب این مصوبه و در صورت تصویب نهایی 

آن، مراجع قضایی مکلف می شوند در رسیدگی به اتهامات اقتصادی، از بازداشت موقت و حبس مدیران یا سرمایه گذاران واحدهای تولیدی خودداری کنند.
متاسفانه ناهماهنگی هایی در مجلس پیش آمد. برخی از دستگاه های دیگر هم نظراتی داشتند. سرانجام این طرح با نداشتن یک رای موافق دیگر تصویب نشد. اما با توجه به اهمیتی که این طرح برای تولید کشور دارد مجلس می بایست طرحی 
دیگر را هر چه سریعتر جایگزین طرح قبلی کند. چون همان طرح نیز فوریت آن به تصویب رسیده بود و دارای اهمیت بسیاری است. مجلس با توجه به اهمیتی مه این موضوع دارند باید این موضوع را زودتر طرحی جایگزین را بررسی کند. موضوع 

مالیات بر عایدی سرمایه که قرار است از تولید اخذ شود هم ضربه ای به واحدهای تولیدی خواهد بود. 
مالیات بر عایدی سرمایه نباید به بحث تولید اصابت کند. برای کالاهای لوکس اخذ این مالیات اشکالی ندارد اما برای تولید اجرایی شدن آن تبعات بسیار زیادی خواهد داشت. به طور کلی آنچه به کسب و کار مربوط می شود نباید درگیر مالیات بر 
عایدی سرمایه شود. مقایسه وضعیت تولید در ایران با کشورهای دیگر بخصوص کشورهای توسعه یافته برای دریافت مالیات بر عایدی سرمایه اقدامی اشتباه است. تورمی که در اقتصاد وجود دارد به اندازه مالیات ضربه های زیادی بر جان تولید 

وارد کرده است. مالیات باید از اقشار متوسط به بالا دریافت شود نه اینکه تولید را قربانی مالیات ستانی کرد.
از سوی دیگر سیاست مالیات بر ارزش افزوده و نحوه اجرای آن مهمترین دغدغه و مشکل تولیدکنندگان است. از سازمان های مسوول انتظار می رود نسبت به اصلاح این سیاست ورود پیداکرده و از رکود و افزایش هزینه های تولید به واحدهای 

صنعتی و تولیدی جلوگیری به عمل آورد. در شرایط تحریم های اقتصادی برای ادامه فعالیت های صنعتی و تولید باید مواد اولیه و نقدینگی واحدهای تولیدی به موقع و به اندازه تامین شود.

نشست هماهنگي برگزاري دومین جشنواره فروش 
ویژه نوروزي "نمایشــگاهي به وســعت ایران" در 
اتاق اصناف تهران برگزار شد. قاســم نوده فراهاني 
رئیس اتاق اصناف تهران، خسرو ابراهیمي نیا نایب 
رئیس دوم اتاق اصنــاف تهران، محمد اقر مجتبایي 
دبیرکل اتاق اصناف ایران و روساي اتحادیه هاي صنفي 
تهران در محل اتاق اصنــاف تهران گرد هم آمدند تا 
براي برگزاري دومین دوره جشــنواره فروش ویژه 
نوروزي "نمایشگاهي به وسعت ایران" اعلام آمادگي 

و همکاري کنند.
رئیس اتاق اصناف تهران در این نشست گفت: امسال 
فروش فوق العــاده را به جاي نمایشــگاه هاي بهاره 
برپا مي کنیم. البته این جشنواره مختص به صنوف 
توزیعي نیست و صنوف خدماتي از جمله تعمیرگاه ها 
نیز مي توانند در آن مشارکت داشته باشند. همچنین 
لازم اســت تا تولیدي ها حتي بیشــتر از توزیعي ها 
مشارکت داشته باشند و اقلام را با تخفیف در اختیار 
واحدهاي توزیعي بگذارند. این کار موجب مي شود 
 که با فروش بیشــتر، آن تخفیفي کــه داده اند نیز 

جبران شود.
قاسم نوده فراهاني افزود: توصیه ما به واحدهاي صنفي 
این است که در شب عید به مردم و مشتریان درصدي 
تخفیف دهند تا علاوه بر حمایت از مصرف کنندگاني 
که توان خریدشان پایین آمده است، بتوانیم رونقي 
به بازار داده و درصدي از رکود ناشي از شیوع کرونا را 
جبران کنیم. وي بیان کرد: امیدواریم این جشنواره با 
همکاري و برنامه ریزي اتحادیه ها خوب و موثر برگزار 

شود تا در سال هاي آینده به نمایشــگاه هاي بهاره 
باز نگردیم آنچنان که براي همیشــه برگزاري آن ها 
فراموش شود و آسیب هایي که طي سال هاي گذشته 
با برگزاري این نمایشگاه ها متحمل مي شدیم را دوباره 

تجربه نکنیم.
دبیرکل اتاق اصناف ایران نیز در این نشست گفت: 
اتاق هاي اصناف ایران و تهران همواره تعامل خوبي 
با هم داشته اند و ما از نظرات تخصصي اتحادیه هاي 
صنفي تهران در جلسات بهره مي بریم و معتقدیم با هم 
و در کنار هم مي توانیم معجزه کنیم. یکي از مواردي 
که در این تعامل به آن رســیدیم انتقاد همیشگي 
اتحادیه ها از برگزاري نمایشگاه هاي بهاره بوده است. 
به این علت که موجب ضرر و زیان واحدهاي صنفي و 

مصرف کننده مي شود.
محمدباقر مجتبایي افزود: با تحقیقات علمي و میداني 
به نتایجي دســت یافتیم از جمله ایــن که مراجع 
کنندگان به نمایشگاه هاي بهاره، تنها ۴ درصد نیاز خود 
را در این نمایشگاه ها تامین مي کردند و باقي نیازهاي 
خود را مجددا از واحدهاي صنفي سطح شهر تامین 
مي کردند. ضمن این که اکثر شرکت کنندگان از افراد 
بدون پروانه کسب و با کالاهایي غیر مرغوب بودند. 
لذا تلاش بسیاري کردیم که این نمایشگاه ها تکرار 
نشود و به جاي آن "نمایشگاهي به وسعت ایران" را بنا 
گذاشتیم تا هر واحد صنفي یک غرفه باشد. ضمن این 
که نگراني هاي بهداشتي از شیوع کرونا به خوبي نشان 
داد که چطور مي توانیم از ظرفیت پراکندگي واحدهاي 

صنفي و جلوگیري از تجمعات بهره بریم.

یک نماینده مجلس با بیان اینکه باید ساختار اقتصاد 
را اصلاح کرد گفت: در این شرایط و با در نظر گرفتن 
این که حذف ارز ۴۲۰۰تومانی مستقیماً بر معیشت 
مردم تأثیر دارد، حذف این ارز بدترین راهکار اســت. 
روح الله ایزدخواه نماینده مجلس در پاسخ به سؤالی در 
خصوص حذف ارز ۴۲۰۰تومانی و اصرار سازمان برنامه 
و بودجه در این خصوص گفت: در زمان حاضر هفت قلم 
کالایی که بر اقلام اساسی غذا و داروی مردم تأثیر دارند 
مشمول ارز ۴۲۰۰ تومانی هستند. وی افزود: اگر دولت 
بخواهد به صورت یک طرفه و برای تأمین کسری بودجه 
ارز ترجیحی را حذف کند، قطعاً راهکار مناسبی نیست 
یا به عبارت دیگر باید گفت که این مسئله آخرین راهکار 
است. در بحث توزیع، دولت باید بتواند ساماندهی انجام 
دهد و برای افزایش تولید نهاده های دامی مشوق هایی 

را در نظر بگیرد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تا زمانی 
که دولت چنین راهکارهایی را دنبال نکرده است و با 
در نظر گرفتن این که حذف ارز ۴۲۰۰تومانی مستقیماً 
بر معیشت مردم تأثیرگذار اســت و موجب افزایش 
انتظارات تورمی می شود، در این شــرایط حذف ارز 

ترجیحی بدترین راهکار است.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
در مورد حذف ارز ترجیحی دو بحث از ســوی دولت 
مطرح شد؛ یکی عدم برخورد ارز ترجیحی به هدف و 
دیگری کمبود ارز و کسری بودجه، گفت: اگر موضوع 

عدم اصابت ارز ترجیحی به هدف است، می توان آن را 
از طریق راهکارهای دیگری مدیریت کرد اما اگر مسئله 
کسری بودجه دولت باشد، این سؤال پیش می آید؛ آیا 

حذف ارز ترجیحی بهترین راهکار است؟
وی تأکید کرد: آیا دولت تورم شــدیدی را که پس از 
حذف ارز ۴۲۰۰تومانی به اقتصاد وارد می شود محاسبه 
کرده است؟ ظاهراً چنین اقدامی صورت نگرفته است و 
پیش بینی هایی که تا الآن صورت گرفته محل اشکال 
اســت، ضمن اینکه تجربه حوادث سال 1398 نشان 
داد که پیش بینی های افزایش ســه تا چهار درصدی 
تورم غلط بود. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی گفت: اگر بخواهیم به مسائل کارشناسی اکتفا 
کنیم و واقعیات جامعه را نبینیم، با تبعات جدی مواجه 
خواهیم شد. در زمان حاضر و با وجود اینکه هنوز ارز 
ترجیحی حذف نشده است، قیمت  ها در برخی کالاها 
در حال تغییر اســت، این موضوع نشان می دهد که 

جامعه نسبت به این حذف حساس است.
وی با ابراز"ما ندیده ایم که این موارد را کارشناســان 
سازمان برنامه و بودجه در نظر بگیرند"، گفت: بحث 
کسری بودجه دولت راهکارهای دیگری دارد، چه نیازی 
است که ما به مردم فشار بیاوریم و شوک تورمی بدهیم؟ 
چرا به سراغ راهکارهای دیگری نظیر کنترل اقتصاد 
واردات، سوداگری و دلالی نرویم. ایزدخواه معتقد است: 
دولت باید از محل اصلاح ساختار اقتصاد مشکل خود را 

حل کند نه از محل افزایش قیمت ها.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی گفت: جوجه 
ریزی برای شب عید آغاز شده و مشکلی در تامین مرغ 
در ایام پایانی سال نخواهیم داشت. اسداله نژاد گفت: 
طبق آمار سامانه سماصط در آبان 1۲۷ میلیون، آذر 
13۰ میلیون  قطعه و دی 133 میلیون قطعه جوجه 
ریزی صورت گرفته که با توجه به تدابیر جوجه ریزی 

شب عید، کمبودی در عرضه نخواهیم داشت.
به گفته مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی، با توجه 
به تخصیص ارز ترجیحی به نهاده های دامی، قیمت 

مرغ تا پایان سال تغییری نخواهد داشت.اسداله نژاد 
گفت: قیمت کنونی هر کیلو مرغ زنــده  1۷ هزار و 
۵۰۰ تا 19 هزار و ۷۰۰ تومان و مرغ گرم ۲9 هزار تا 
31 هزار تومان است. طبق اعلام مسئولان انجمن و 
تشکل های بخش خصوصی، علی رغم دریافت کرایه 
پشت بارنامه و افزایش قیمت ریز مغذی و مکمل ها، 
اما مرغداران کمتر از نرخ مصوب عرضه می کنند که 
تخلف و گران فروشــی برخی مغازه داران را نباید به 

تولید تعمیم داد.

رئیس اتحادیه آهن و فولاد گفت: متاســفانه القائات 
منفی مبنی بر افزایش قیمت آهن عاملی شده تا بازار با 
افزایش قیمت روبرو شود.حمیدرضا رستگار درخصوص 
نوسانات اخیر قیمت آهن و فولاد در بازار، اظهار داشت: 
به دلیل قطعی برق و کاهش تولید نباید ما شاهد افزایش 
قیمت آهن در بازار باشیم چرا که کاهش تقاضا نیز در 
این بازار به وجود آمده است اما متاسفانه القائات منفی 
مبنی بر افزایش قیمت آهن عاملی شده تا بازار با افزایش 

قیمت روبرو شود.
وی در پاســخ به این پرســش که افزایش قیمت آهن 
در بازار درحالی اتفاق افتاده اســت که در بورس کالا 
قیمت محصولات فولادی روند نزولی دارد، افزود: بله 
این موضوع برای ما نیز علامت سوال دارد که چرا باید 
بازار با افزایش قیمت روبرو شود اما به اعتقاد بنده نظام 
تولید و توزیع محصولات فولادی ضابطه مند نیست و از 
مکانیزم یک پارچه ای تبعیت نمی کند. با وجود آنکه 
محصولات فولادی باید در بورس کالا عرضه شوند اما 
برخی از خریداران با خرید محصولات به جای آنکه آنها را 
در زنجیره تولید خود قرار دهند در بازار توزیع می کنند 
آن هم با قیمت های بسیار غیرمنطقی، همین موضوع 
عاملی شد تا ما نتوانیم نظارت کافی بر بازار داشته باشیم.

رئیس اتحادیه آهن و فولاد اضافه کرد: چندین بار اعلام 
کرده ایم که نظام توزیع را در جریان تصمیم گیری ها 
قرار داده تا بتوانیم مدیریت لازم را بر بازار انجام دهیم 
اما وقتی بنده مسئول توزیع هستم ولی از آن طرف در 
تصمیم گیری دخالتی ندارم نمی توانم در ساماندهی 
بازار موفق باشم.رستگار تصریح کرد: نمی خواهم کسی 
را متهم کنم اما به صورت کلی زنجیره تولید و توزیع فولاد 
ضابطه مند نیست. چندین بار اعلام کرده ایم در جلسات 
مختلف ما نیز حضور داشته و نقطه نظرات خود را اعلام 
کنیم اما آقایان توجهی به این موضوع نمی کنند و به 

صورت جزیره ای تصمیم گیری ها را انجام می دهند.
وی با اعلام اینکه نباید در بــازاری که ما کاهش تقاضا 
داریم و تولید بیش از نیاز اســت شاهد افزایش قیمت 
در بازار باشیم، گفت: همه مقصر اصلی این موضوع را  
فروشندگان می دانند که آنها گران فروشی می کنند 
اما باید دلیل اصلی را از جای دیگر بررسی کرد. فروشنده 
محصول را در نهایت از واســطه ها خریداری کرده و با 
محاسبه ســود در اختیار خریداران قرار می دهد، اما 
القائات منفی در بازار باعث می شود تا همه در تکاپو برای 
خرید باشند از آن طرف خبری از مصرف کننده نیست و 

فقط قیمتها افزایش پیدا می کند.

به عقیده کارشناسان بازار، وام 
ساخت مسکن اشتباهی دیگر 
در بخش مسکن کشور است و 
فقط یک کارمزد وام به بانک 
ها هدیه می کند. این حرکت 
دکاني براي بانک هاي بنگاهدار ایجاد می کند در حالیکه 
مشکل مسکن با قانون مالیات سنگین و وادار کردن بانک 
هاي بنگاهدار به عرضه املاک و سرمایه گذاري در زیر 
ساخت کشور حل خواهد شد. سازندگان معتقدند جهش 
ساخت مسکن منوط بر این است که نظام بانکی گامی 
در جهت کاهش نرخ سود و افزایش مدت بازپرداخت وام 

ساخت بردارد.
برای حل معضل کمبود مسکن و عدم عرضه آن در این 
بازار، دولت  مقرر کرده بود 3۶۰ هزار میلیارد تومان در 
حوزه مسکن و دادن تســهیلات  برای ساخت مسکن 
هزینه کند.درست است که عمده سازندگان در ابتدای 

تعریف پروژه ترجیح می دهند که از وام ساخت استفاده 
کنند اما به دلیل نرخ ســود بالا و مدت زمان تقسیط، 
خریداران معمولا یا از انتقال وام امتناع می کنند یا تنها 
بخشی از تســهیلات را متقبل می شوند. بر این اساس 
سازنده مجبور می شــود بازپرداخت بخشی از وام را بر 

عهده گیرد. 
کاهش شدید ساخت مسکن توسط دولت های یازدهم 
و دوازدهم و همچنین عدم حمایت از بخش خصوصی 
برای احداث واحد های مسکونی موجب کاهش شدید 
عرضه مسکن شد. با توجه به وضعیت نامناسب مسکن 
در کشور و عدم اراده دولت برای ساماندهی بازار مسکن، 
مجلس اقدام به پیش بینی تسهیلانی در قانون بودجه 
سال جاری برای ســاخت یک میلیون و دویست هزار 

واحد مسکونی کرد.
ســقف وام ســاخت به ازای هر واحد برای سازندگان 
حرفه ای در تهــران ۲۰۰ میلیون تومــان، برای مراکز 
استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 1۷۰ 
میلیون تومان و برای سایر شهرها 1۴۰ میلیون تومان 

اســت. همچنین به ازای هر واحد به شکل عادی برای 
تهران ۷۰ میلیون، برای مراکز استان ها و شهرهای بالای 
۲۰۰ هزارنفر جمعیت ۶۰ میلیون و برای سایر شهرها ۵۰ 

میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود.
عضو هیات رییسه کانون انبوه ســازان در گفت و گو با 
"کسب و کار" درباره چگونگی تاثیرگذاری وام ساخت 
مسکن گفت: درست است که عمده سازندگان در ابتدای 
تعریف پروژه ترجیح می دهند که از وام ساخت استفاده 
کنند اما به دلیل نرخ ســود بالا و مدت زمان تقسیط، 
خریداران یا از انتقال وام خودداری یا فقط بخشــی از 
تسهیلات را قبول می کنند و ســازنده مجبور می شود 

بازپرداخت بخشی از وام را بر عهده گیرد.
محمد مرتضوی اضافه کرد: کاهش نرخ سود و افزایش 
مدت بازپرداخت به حداقل ۲۰ سال ضروری است. اگر 
سیستم بانکی واقعا می خواهد به جهش ساخت مسکن 

کمک کند باید این دو موضوع را در نظر بگیرد.
به گفته این کارشناس مسکن، کمبود ۶ میلیونی مسکن 
در کنار ساخت سالانه 8۰۰ هزار واحد مسکونی، بخشی 

از تکلیف سنگین دولت سیزدهم است که با هدف جبران 
بی برنامگی دولت قبل در قالب طرح جهش تولید مسکن 
درحال اجرا است. دولت قبلی باور غلطی درباره تنظیم 
بازار مســکن با ورود خانه های خالی به بازار داشــت و 
مسئولان ســابق وزارت راه بارها در گفت وگوهای خود 
اعلام کردند که حدود ۲.۵ میلیون خانه خالی در کشور 

داریم که بخش قبل توجهی از آن در تهران است.
مرتضوی اظهار داشت: بی اعتمادی مردم به پروژه هایی 
که جنبه حمایتی دارد، از جمله مسکن مهر و طرح اقدام 
ملی که طرح های شکست خورده ای هستند، باعث شد 
که مردم به توفیق طرح جهش تولید و تامین مسکن نیز 
چندان امیدوار نباشند. به همین دلیل، بخشی از مردم با 
منابع فعلی در اختیار خود اقدام به خرید مسکن کردند. 
متقاضیان مسکن نمی توانند به راحتی باور کنند که دولت 
قادر باشد سالیانه یک میلیون واحد مسکونی احداث کند. 
البته گفته شده که قرار است واحدها از طریق بسترهای 
قانونی و حمایتی، مثل صندوق ملی مسکن ساخته شود 

که امیدواریم شکل اجرایی به خود بگیرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلــس از کاهــش پیدا 
کردن مالیــات بر عملکرد 
بنگاه های اقتصــادی به 
میزان ۵ واحد درصد خبر 
داد. به گفته پور ابراهیمی، پایه های مالیاتی جدید 

در اقتصادی تعریف شده است. پورابراهیمی افزود: 
مالیات بر عایدی سرمایه نیز یکی از اقدامات مهم 
کمیســیون اقتصادی مجلس است که به زودی به 

صحن علنی مجلس ارسال خواهد شد.
این در حالی است که طرح حمایت از کارخانجات 
و واحدهای تولیدی هم در مجلس رد شــده است. 
جالب اما اینجاســت که دو فوریت ایــن طرح به 
تصویب رسیده بود و رد شــدن آن عجیب بوده و 

ابهاماتی دارد. اگر به تعیین شــعار ۲ سال گذشته 
از سوی رهبر معظم انقلاب توجه کنیم، مشخص 
می شود ایشان چه میزان بر حمایت از تولید تأکید 
دارند . ضمن آنکه کل ســاختارهای سیاستگذاری 
خرد و کلان کشور بر حمایت از تولید تاکید کرده اند. 
در این بین یکی از مهمترین نکات مدنظر پیرامون 
این مسئله، تعریف مشــترک از حمایت است که 

تحت قالب سیاست های حمایتی عنوان می شود.

اما همواره در رابطه با اثرات منفی سیاســت فعلی 
مالیات بر ارزش افزوده بر تولید صحبت شده است. 
سیاســت مالیات بر ارزش افزوده و نحوه اجرای آن 
مهمترین دغدغه و مشــکل تولیدکنندگان است. 
فعالان بخش تولید معتقدند سیاست ارزش افزوده 
باید به نحوی اجرا شــود که هزینه های دریافتی از 
مصرف کننده نهایی دریافــت و هزینه آن به دوش 

تولیدکنندگان نیفتد.

آیابستههایحمایتیمنجربهرونقتولیدمیشود؟

فشار  مالیاتی   به  تولید
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

کاهشتولیدمنجربهگرانیمسکنشدهاست

انبوه سازان به دنبال تسهیلات کم بهره
انبوهسازانبهدنبالتسهیلاتکمبهره

جوجه ریزی برای تامین مرغ شب عید آغاز شد

چرا آهن در بازار گران است؟

لزوممشارکتتولیديهادرارائهتخفیفبهصنوفتوزیعي

تخفیف در خدمات نوروزي

واقعیاتجامعهدرحذفارزترجیحیدیدهنشدهاست

معیشت مردم با ارز ۴۲۰۰ ارتباط مستقیم دارد
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لباس غواصی ضد كوسه توليد شد
یک لباس غواصی تولید شده که در حالی که ضخامت اندکی دارد در مقابل 
گازگرفتگی کوسه مقاوم است. در سال ۲۰۱۹ میلادی محققان دانشگاه 
فیلاندرز اســترالیا مشغول توسعه یک ماده ســبک بودند که در آینده به 
تولید لباس های غواصی مقام در برابر گازگرفتگی کوســه منجر می شد. 
اکنون این لباس تولید و عرضه شده است. این ماده که قبلا آزمایش شده از 
نانوالیاف پلی اتیلن با وزن مولکولی بسیار بالا ساخته و طوری طراحی شده 
تا با نئوپرین )لاستیک مصنوعی مقاوم در برابر گرما و روغن و نور(معمول 

به کار گرفته شود.
نه تنها ادعا می شود این ماده در برابر بریدگی، ســوراخ شدن و خراش و 
ساییدگی مقاوم است که از سوی دیگر نسبت قدرت به وزن آن ۵۰ درصد 
بالاتر از کولار و ۸ تا ۱۵ بار قدرتمندتر از فولاد است. کولار نام تجاری فیبر 
مصنوعی بسیار محکم و سبکی است که در ساختن روپوش ضدگلوله و بدنه 
قایق و هواپیما به کار می رود.از ایــن ماده هم اکنون در محصولاتی مانند 

سپرهای بالستیک استفاده می شود.
لباس غواضی مذکور Shark Stop نام گرفته و توسط شرکتی به همین 
نام تولید می شود که زیرمجموعه دانشگاه فیلاندرز است. برای تولید لباس 
مذکور ورقه های این ماده روی هر دو طرف نئوپرین زیســتی، در نواحی 
کلیدی بدن که جدی ترین گاز گرفتگی کوسه در آنها اتفاق می افتد )مانند 
اطراف شریان فمورال( به کار می رود. پارچه حاصل چندان سنگین تر از 
لباس های غواصی تولید شده از نئو پرین نیست و همزمان انعطاف پذیری 
بالایی دارد.لباس های غواصی مذکور در مدل های مخصوص موج سواری 
و غواصی با ضخامت ۲تا۷ میلیمتر عرضه می شوند. اگر این لباس به طور 

تجاری تولید شود، قیمت آن ۵۶۹ دلار خواهد بود.

قيمت پردازنده های گرافيكی با سقوط اخير ارزش 
ارز ديجيتال كاهش يافت

یکی از دغدغه های مهم گیمرها پردازنده های گرافیکی و قیمت آن ها است و این 
موضوع در  سال گذشته باعث ایجاد دردسرهایی برای گیمرها شده بود. با این 
 AMD حال در بازار قیمت ها شاهد کاهش قیمت کارت گرافیک های انویدیا و

بر اثر سختی استخراج ارزهای دیجیتال هستیم.
یکی از دغدغه های مهم گیمرها پردازنده های گرافیکی و قیمت آن ها است و 
قیمت پردازنده های گرافیکی در  سال گذشته باعث ایجاد دردسرهایی برای 
گیمرها شده بود. با این حال درحال حاضر در بازار قیمت ها شاهد کاهش قیمت 
کارت گرافیک های انویدیا و AMD در خرده فروشی ها بر اثر سختی استخراج 

ارزهای دیجیتال و کاهش ارزش اتریوم هستیم.
بر اساس گزارشات هفته ی گذشته اعلام شد که شرکت انویدیا تصمیم دارد 
قیمت تراشــه های گرافیکی Founders Edition را در اروپا افزایش دهد. 
پیش بینی ها در این خصوص بر این اساس اســت که ارزش دلار در برابر یورو 
 )MSRP( تقویت شده است اما ازآنجاکه قیمت پیشنهادی شرکت تولید کننده
به دلیل تقاضای سیری ناپذیر برای کارت گرافیک بی معنی شده است، می توان 

در بلند مدت آن را نادیده گرفت.
به هرحال، ســال ۲۰۲۲ با خبرهای واقعاً خوب برای گیمرها و علاقه مندان به 
این حوزه آغاز شده اســت، زیرا ناظران صنعت طی بیش از دو ماه، هیچ تغییر 
قابل توجهی در قیمت کارت گرافیک های عرضه شده در خرده فروشی ها مشاهده 
نکرده بودند. همچنین طبق گزارشات و آمارها، دلایل بیشتری برای خوش بین 
بودن وجود دارد زیرا هفته های اول ژانویه شــاهد رونــد نزولی در قیمت این 
 ۶۸۰۰ RX ۶۸۰۰ و Radeon RX پردازنده های گرافیکی و مخصوصاً قیمت
XT شرکت AMD بودیم. کاهش قیمت ارزهای دیجیتال و اخبار مربوط به 
ممنوعیت قریب الوقوع این ارزها در برخی کشورها باعث کاهش سود استخراج 
از  طریق کارت گرافیک شده و اکنون قیمت پردازنده های گرافیکی AMD در 
بازار به طور متوسط ۶۷ درصد بیشتر از قیمت پیشنهادی این تولیدکننده است. 
کارت گرافیک های انویدیا نیز نسبت به قیمت پیشنهادی این شرکت حدودا ۷۷ 
درصد گران تر به فروش می رسند، اما حداقل اکنون قیمت ها بار دیگر به سطح 

ماه اکتبر ۲۰۲۱ نزدیک شده اند.
ازطرف دیگر گزارش های اخیر حاکی از آن اســت که مشکل کمبود تراشه ها 
احتمالاً به زودی کاهش خواهد یافت. بااین حال، رفع مشکل کمبود تراشه یک 
مسئله ی پیچیده است که صرفاً با بهبود عرضه ی زیرلایه ها حل نخواهد شد ولی 
می توان با منسوخ کردن استخراج ارز دیجیتال از  طریق کارت گرافیک، مشکل 

کمبود این قطعه را تا حدودی رفع کرد.
دشواری استخراج اتریوم هرماه افزایش می یابد و اگر همه چیز خوب پیش رود، 
امسال شاهد انتقال این پلتفرم از سیستم اثبات انجام کار )PoW( به سیستم 
گواه بر سهام )PoS( خواهیم بود. ســایر ارزهای دیجیتال مبتنی بر سیستم 
اثبات انجام کار که امکان استخراج آن ها با استفاده از کارت گرافیک وجود دارد، 
به اندازه ی اتریوم گسترده نبوده و ارزش آن ها نیز کم تر است و این یعنی با کوچ 
کردن اتریوم به سیستم گواه بر سهام، بیشتر ماینرهای این رمزارز برای جبران 
بخشی از هزینه های سرمایه گذاری خود، مجبور به فروش کارت گرافیک های 

خود خواهند شد.

وزیر ارتباطات:
موتور جست وجوی ايرانی امكاناتی دارد كه گوگل ندارد

وزیر ارتباطات گفت: ذره بین یک موتور جستجوی فارسی، ویژه کاربران ایرانی 
است که تجربه ای فراتر از جست و جویی عادی را برای کاربران فراهم می کند. 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در صفحه اینستاگرام خود 
نوشت: طبق قولی که قبلا در مورد معرفی سرویس های های ایرانی داده بودم، 
می خواهم یکی از محصولات فناورانه بومی را به شما هموطنان معرفی کنم؛ 
محصولی که با ابتکار و تلاش جمعی از جوانان نخبه کشورمان و با حمایت 
همراه اول تولید شده و قابل استفاده است. وی ادامه داد: ذره بین یک موتور 
جستجوی فارسی، ویژه کاربران ایرانی است که تجربه ای فراتر از جست و جویی 
عادی را برای کاربران فراهم می کند. ذره بین علاوه بر نمایش نتایج موتورهای 
جستجو نظیر گوگل از طریق فراجستجوگر خود، امکانات و خدمات ویژه ای 

ارایٔه می دهد که وبگردی در اینترنت را بهبود می  بخشد.
به گفته وی، این موتور جستجو دسترسی کاربران به انواع محتواهای ویدیٔویی، 
صوتی و امٓوزشی در دنیای وب و شبکه های اجتماعی را به راحتی امکانپذیر 
می کند. حتی بخش اوٓا در ذره بین انواع محتواها از موسیقی و پادکست گرفته تا 
مداحی و کتاب های صوتی را بدون نیاز به دانلود در اختیار کاربران قرار می دهد 

که مشابه انٓ در موتور جستجوی گوگل هم وجود ندارد.
وی افزود: جستجو و دسترسی سریع به فروشگاه های اینترنتی، اطلاع از بازار 
ملک و خودرو، طلا و... از دیگر ویژگی های ذره بین اســت. علاوه بر امکانات 
مناسب ذره بین، استفاده از این موتور جستجو مزیت های ترافیکی مثل ترافیک 
رایگان در قالب بسته اینترنتی و اینترنت نیم بها را هم دارد.زارع پور افزود: ارایٔه 
پاسخ های هوشمند، امکان جست وجو و گشت وگذار در محتوای شبکه های 
اجتماعی، پیام رسان ها، دسترســی به خدمات تصویری، متنی و ویدیٔوییِ 
داخلی و خارجی از دیگر امکانات این موتور جستجوی ایرانی است.وی گفت: 

امتحان کنید و نظرتان را برایم بفرستید.

اخبار

افزایش بی سابقه درخواست دولت ها برای پاک کردن محتوا از توئیتر
توییتر اعلام کرد دولت های سراسر جهان از ژانویه تا ژوئن سال گذشته درخواست هایی برای حذف محتوا از تعداد بی سابقه ای از حساب های کاربری داده اند. براساس اطلاعاتی که توسط 

توئیتر منتشر شده است، درخواست دولت های مختلف جهان برای حذف محتوای ارسالی کاربران در سال قبل رشد چشمگیری داشته است. بر این اساس، دولت های دنیا در مجموع 
43387 درخواست قضایی برای حذف محتوا از 196878 حساب کاربری در بازه زمانی شش ماهه مذکور ارائه کرده اند. توئیتر می گوید تا به حال این میزان حساب کاربری مورد هدف 

دولت ها قرار نگرفته بود و امار مذکور از زمان ارائه منظم گزارش شفافیت توسط توئیتر در سال 2012 تاکنون بی سابقه است. نود و پنج درصد از این تقاضاهای قضایی از پنج کشور بوده 
است که بیشترین آنها مربوط به ژاپن و پس از آن روسیه، ترکیه، هند و کره جنوبی بوده است. توئیتر در چندین کشور از جمله چین و کره شمالی مسدود شده است. 

رئیس مرکز توسعه تجارت 
الکترونیــک گفــت یکی از 
وب ســرویس هایی کــه به 
زودی دردسترس سکوهای 
آگهــی الکترونیکی خودرو 
قرار می گیرد وب ســرویس اســتعلام اصالت از بیمه 
مرکزی اســت که طی آن خریدار از جزئیات ســوابق 
و خسارت های پرداختی از ســوی بیمه به خودروی 

مدنظر مطلع میشود.
به گزارش تســنیم، در طول 4 ســال اخیــر که بازار 
خودروی کشور به التهابی بی پایان دچار شده، همواره 
آگهی های خرید و فروش خــودرو در فضای مجازی و 
به ویژه سکوهای پرمخاطب و شناسنامه دار درج آگهی، 
مورد موشکافی و بررسی قرار داشته اند؛ به بهانه هایی 
همچون درج آگهی با قیمت هــای غیرمتعارف، ثبت 
آگهــی دربردارنده اظهــار خلاف واقع از ســوی فرد 
آگهی دهنــده و یا ثبــت آگهی مکرر و صــوری برای 

مهندسی بازار خودرو!
با این وجود بررسی ها نشــان می دهد، بلوغ و تکامل 
کارکرد سکوهای اینترنتی در حوزه معاملات خودرو به 
میزان صحت اطلاعات وارد شده از سوی آگهی دهنده 
و کاهش ریسک معاملات برای طرفین معامله بستگی 
دارد. موضوعی که در دستور کار کادر مدیریتی وزارت 
صمت در دولت سیزدهم قرار گرفته و سازمان توسعه 
تجارت الکترونیک به عنوان متولی این حوزه، مصمم 
به اجرای گام به گام احراز اصالت آگهی دهنده و کالای 

مد نظر در سکوهای برخط است.
گفتی است، پیشتر سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت 
در یک برنامــه تلویزیونی درباره اهمیــت نظارت بر 
آگهی های فروش خــودرو در فضای مجــازی اظهار 
داشــت: برای جلوگیری از قیمت ســازی  به واسطه 
آگهی های غیرواقعی در سکوهای آگهی الکترونیک، 
اقداماتی نظیر احراز اصالت خودرو و احراز هویت آگهی 
دهنده انجام شده در دستور کار قرار دارد. برای احراز 

اصالت خودرو، ارتباطی میان ســکوها و بیمه مرکزی 
برقرار شــده و از همین طریق استعلام اصالت خودرو 

انجام خواهد شد.
در همین رابطه نشستی در محل وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برگزار شد و مدیر پروژه سامان دهی آگهی های 
الکترونیکی خودرو در خلال این نشست اظهار داشت: 
سکو های آگهی الکترونیکی نقش بسیار مهمی در بازار 
خودرو ایفا می کنند و روزانه بیــش از ۶۰ هزار آگهی 
در سکو های بزرگ منتشر می شــود. در ابتدای سال 
۱3۹۸ شاهد افزایش بی رویه قیمت ها در بازار خودرو 
بودیم و یکی از عوامل موثر در این موضوع، آگهی های 
غیرواقعی و التهاب آفرین در این سکو های ثبت آگهی 
بود. برای جلوگیری از این موضوع، سیاســت برخورد 
قهری و حذف آگهی ها از سکوهای آگهی الکترونیک 
در دستور کار قرار گرفت و موجب مهاجرت کاربران به 

فضای مجازی غیررسمی شد.
نورالدینــی افزود: بــا توجه به آسیب شناســی های 
انجام شده، 3 مشکل اساســی در حوزه ثبت آگهی ها 
در ســکوهای مجــازی اعــم از »عدم احــراز هویت 
آگهی دهنده«، »چالش صحت سنجی وجود خودرو« 
و »عدم کنترل تعداد آگهی منتشــر شده توسط یک 
آگهی دهنده«، شناسایی شــد. مرکز توسعه تجارت 
الکترونیک برای حل این مشــکلات ابتدا نســبت به 
آماده ســازی زیرســاخت  لازم جهت احراز هویت و 
صلاحیت کســب و کاری آگهی دهنده اقــدام کرد و  
از مرداد ســال ۱3۹۸ نیز ســامانه امتا راه اندازی شد. 
همچنین ضوابطی برای فعالیت و نظارت بر سکوهای 
آگهی الکترونیکی توســط کمیته نظارت بر کسب  و 

کارهای مجازی در آبان ۹۸ ابلاغ شد.
وی گفت: این اقدامات به دلیل ضعف هایی که داشت 
به صورت ناقص از سمت ســکوها انجام شد؛ به همین 
دلیل حاکمیت رویکرد هوشمندانه و سیاست گذاری 
نرم را در دســتور کار قرار داد. ایــن تغییر رویکرد در 
قالب دستورالعمل ساماندهی آگهی های الکترونیکی 
خودرو توسط قائم مقام وزارت صمت ابلاغ شد. از این 
رو وب ســرویس هایی که تا قبل از این دستورالعمل، 
در اختیــار حاکمیــت بــود، در اختیار ســکوهای 

آگهی الکترونیک قرار گرفت. نورالدینی با اشــاره به 
ایجاد این امکانات نظیر اســتعلام بیمــه خودرو در 
ســکوهای اینترنتی فروش خودرو گفت: ســکوهای 
آگهی الکترونیکی باید شــرایط خدمات رســانی وب 
سرویس ها از جمله سامانه امتا و سماوا را فراهم نمایند، 
اما اســتفاده از آن ها به اختیار کاربران است. این وب 
سرویس ها خدماتی شامل احراز هویت آگهی کننده، 
احراز صلاحیت کسب وکار آگهی کننده، احراز وجود 
خودرو، اختصاص نشان مجزا برای هر یک از احرازهای 
فوق، نمایش مجموع تعداد آگهی منتشر شده توسط 
یک آگهی کننده و اعلام روش جاری نظارت بر قیمت 

آگهی های خودرو را ارائه می دهند.
در همین رابطه مفتح قائم مقــام وزیر صمت در امور 
بازرگانی نیز اظهار داشــت: ایجاد و تقویت ابزار های 
استعلام اصالت در فضای مجازی، در راستای افزایش 
اطلاعات و قدرت انتخاب مردم در خرید ضرورت دارد، 
زیرا موجب افزایش عدالت اجتماعی در فضای بازرگانی 
و تجارت کشور می شــود. احراز صلاحیت و سلامت 
محصول برای خریدار اهمیت فــراوان دارد؛ از طرف 
دیگر، ایجاد ســکوها ی آگهی الکترونیک برای عرضه 
کالا ها نیز بســیار موثر بوده و یک ابزار قوی در جهت 

متعادل سازی قیمت ها بوده است.

وی ادامــه داد: به دلیــل ارزان و در دســترس بودن 
سکوها ی آگهی الکترونیک برای عموم مردم، همچنین 
عدم نیاز بــه حضور فیزیکــی در مکان خــاص، این 
سکوها فضای رقابتی مناســب برای مقایسه یک کالا 
با محصولات دیگر را فراهم کرده اند. تقویت سکوها ی 
آگهی الکترونیک از برنامه های اصلی وزارت صمت است 
و در راستای بلوغ این ابزار معاملات مجازی گام به گام 

پیش خواهیم رفت.
همچنین علی رهبری، رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیک در پایان این نشســت گفــت: در اقدامات 
بعدی، تعداد و تنــوع وب ســرویس های ارائه دهنده 
خدمات و اطلاعات کــه در اختیار ســکوهای آگهی 
الکترونیکی قــرار می گیرد، افزایــش می یابد. یکی از 
وب ســرویس هایی که کمک قابل توجهی به خرید و 
فروش خودرو در این ســکوها می کند و به زودی در 
دسترس قرار می گیرد، وب ســرویس استعلام اصالت 
از بیمه مرکزی اســت که طی آن، خریدار از جزئیات 
سوابق و خســارت های پرداخت شده از سوی بیمه به 
خودروی مدنظر مطلع خواهد شــد. بیمه مرکزی این 
وب سرویس را در اختیار دارد و می تواند به سکوها ارائه 
دهد تا به نوعی کمک حال استعلام اصالت آگهی  برای 

خریدار باشد.

گام وزارت صمت برای كاهش ريسك معاملات اينترنتی خودرو

آگهی های فروش خودرو زیر ذره بین
News kasbokar@gmail.com

شرکت ســخت افزاری ان ویدیا از عقد قراردادی 
با وزارت آموزش، فرهنگ و تحقیقات اندونزی به 
منظور انتقال دانش هوش مصنوعی به دانشگاه های 
این کشور خبر داده است.بر اساس توافق دوجانبه 
مذکور طی یک بازه زمانی پنج ساله ان ویدیا برای 
آموزش اساتید و دانشجویان اندونزیایی در حوزه 
هوش مصنوعی اقدام خواهد کرد و سیستم های 
دی جی ایکس ای ۱۰۰ خود را هم برای پشتیبانی 
از آموزش هوش مصنوعی در این کشور آسیایی به 

کار خواهد گرفت. انتظار می رود در قالب این طرح 
همکاری بیش از ۲۰ هزار دانشجویی اندونزیایی 
بــا مباحث مختلــف مرتبط با هــوش مصنوعی 
آشنا شــوند.اجرای این طرح در قالب تلاش های 
اندونزی بــه منظور تحــول دیجیتــال صورت 
می گیرد.این توافق شــامل نگارش برنامه درسی 
هوش مصنوعی، برگزاری کارگاه های تحقیقاتی 
ترجمه و همچنین توسعه و پشتیبانی اکوسیستم 
اســتارت آپی هوش مصنوعی است. این مؤسسه 

اضافه کرد که دانشــگاه ها از طریق مؤسســات 
یادگیــری عمیــق و کیت های آموزشــی مورد 
حمایت قرار خواهند گرفت و توســعه دهندگان 
 هــم در پروژه هــای ترجمه صنعتی مشــارکت 

خواهند داشت.
برنامــه Nvidia Inception نیز برای حمایت 
از اســتارت آپ های محلی مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. کیت اســتریر، معــاون ابتکارات هوش 
مصنوعی ان ویدیا در سراسر جهان، گفت: »هوش 

مصنوعی در حال تغییر صنایع در سراســر جهان 
است و این امر نیاز فوری به آموزش ایجاد می کند 
تا ملت ها و شهروندانشان برای مشارکت در اقتصاد 

رو به رشد هوش مصنوعی آماده شوند.
وی افــزود: نرم افزارهــا و سیســتم های هوش 
مصنوعی متنوعــی برای حمایــت از تلاش های 
اندونزی در جهت تربیت افراد مستعد ارائه خواهد 
شد. اندونزی پیش بینی کرده که تا سال ۲۰3۵ به 

۹۰ میلیون متخصص فناوری اطلاعات نیاز دارد.

به گفته منابع آگاه شــرکت انویدیا تصمیم دارد 
خرید شــرکت انگلیســی ARM )زیرمجموعه 
سافت بانک( را به قیمت 4۰ میلیارد دلار رها کند. 
این تراشه ساز آمریکایی به شرکایش اعلام کرده، 
انتظار ندارد این معامله انجام شود و از سوی دیگر 
ســافت بانک نیز تصمیم دارد عرضه اولیه سهام 

ARM را برگزار کند. سهام انویدیا پس از انتشار 
این خبر 4.۸ درصد کاهش یافت. سخنگوی انویدیا 
از سوی دیگر اعلام کرد این شرکت همچنان معتقد 
است ادغام ARM فرصتی برای تسریع رشد این 
شرکت انگلیسی و افزایش رقابت و نوآوری فراهم 

می کند.

پیش از این نیز ادغام با چند مشــکل قانونی روبرو 
شده بود و کمیسیون فدرال تجارت آمریکا در ماه 
دسامبر۲۰۲۱ شکایتی برای متوقف کردن عملیات 
ثبت کرد. از سوی دیگر رگولاتورهای انگلیسی و 
اتحادیه اروپا نیز تحقیقات وسیعی در این باره آغاز 
کرده اند زیرا نگرانی هایی درباره قیمت ها و کاهش 

گزینه های انتخابی و نــوآوری وجود دارد. در این 
میان و قبل از انتشار این خبر اسنادی از کمیسیون 
اتحادیه اروپا نشان داد، رگولاتورهای آنتی تراست 
این منطقه تحقیقات خود از معامله را از سرگرفته 
اند و مهلت جدید برای تصمیم گیری در این باره ۲۵ 

ماه می اعلام شده است.

سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران در رابطه با 
ارسال نامه های اخطار به کسب وکارها جهت عضویت 
در اتحادیه کشوری کســب وکارهای فضای مجازی 
و همچنین مسدودســازی چند کسب وکار آنلاین به 
درخواســت این اتحادیه بیانیه ای منتشر و اعلام کرد 
شروع به کســب وکار مگر در حوزه هایی بسیار خاص 
که به سلامت یا امنیت مردم ارتباط دارد، نیازی به اخذ 
مجوز از هیچ اتحادیه ای ندارد و صرفا باید شروع به کار 

در مرجع قانونی ثبت شود.
سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران در بیانیه ای 
در مورد فیلترینگ چند کسب وکار آنلاین، اعلام کرد:  "با 
توجه به مسائل پیش آمده اخیر درباره ارسال نامه های 
اخطار به کســب وکارها جهت عضویــت در اتحادیه 
کشوری کســب وکارهای فضای مجازی و همچنین 
مسدودسازی چند کسب وکار آنلاین به درخواست این 
اتحادیه، موضوع توسط کمیسیون های مختلف سازمان 
نظام صنفی رایانه ای استان تهران بدون عجله و در فرای 

برخورد رسانه ای، مورد بررسی دقیق قرار گرفت.
در حالی که عذرخواهی رئیس اتحادیه بابت این موضوع 
را مسئولانه و کاملا قابل تقدیر می دانیم، معتقدیم که 
مسئله پیش آمده بســیار فراتر از یک اشتباه یا نمونه 
موردی بوده و نیاز به تامل اساسی و تلاش جدی برای 
بازنگری در سیاست های کلان حوزه کسب وکارهای 
آنلاین و فراتر از آن کســب وکارهای مرتبط با اقتصاد 
دیجیتال دارد؛ چرا که ســازوکارهای نظارت قانونی 
اتحادیه تناســبی با فضای پیشــرفت بــرای فعالان 

زیست بوم ندارد".
در ادامه این بیانیه آمده اســت: "اهم موضوعات قابل 
طرح در این خصوص ارائه شــده است: الف( در حالی 

که سیاست های کلان نظام در راستای تسهیل فضای 
کسب وکار و بهبود شرایط برای شروع کسب وکارهای 
جدید به ویژه در فضای آنلاین اســت، متاسفانه ماده 
۱۲ قانون نظام صنفی کشــور )به عنــوان قانون مادر 
اتحادیه ها( به صراحت بیان می دارد که »افراد صنفی 
موظفند قبل از تأسیس هر نوع واحد صنفی یا اشتغال به  
کسب و حرفه، نسبت به اخذ پروانه کسب اقدام کنند« 
و هیچ کــدام از اتحادیه ها از جمله اتحادیه کشــوری 
کسب وکارهای فضای مجازی نه تنها امکان عدول از 
این ماده را ندارند، بلکه در صورت عدم اجرای کامل آن 
مسئولیت حقوقی خواهند داشت. اتحادیه ها در راستای 
انجام وظایف نظارتی خود و اجــرای این ماده موظف 
هستند که کســب وکارهای فاقد مجوز را برای پلمب 
]مسدودسازی یا توقف فعالیت[ معرفی کنند. عملی 
شدن اخیر مسدودسازی ها نشان می دهد که نگرانی های 
دلسوزان این حوزه بابت شکل گیری این اتحادیه به چه 

میزان جدی و واقع نگرانه بوده است.
ب( هرگونه پلمب یا مسدودسازی ولو یک کسب وکار 
داخلــی، ناگوارترین اتفــاق ممکن بــرای مجموعه 
زیست بوم کسب وکارهای آنلاین اســت؛ به ویژه که 
فعــالان زیســت بوم در ســالیان اخیر یک صــدا در 
تلاش بوده اند تا ابعاد مختلــف و اثرات مخرب چنین 
رویکردی برای حاکمیت روشن شــود. به باور فعالان 
حوزه کســب وکارهای فضای مجازی، مسدودسازی 
فعالیت یک کسب وکار داخلی به دلیل عدم عضویت 

در هر تشکلی به هیچ وجه از طرف هیچ نهاد حاکمیتی،  
دولتی و خصوصی قابل دفاع نیســت. حداقل انتظار 
کسب وکارهای فضای مجازی درک این موضوع توسط 
اعضای هیات مدیره اتحادیه است، که اکثر آن ها خود از 

مدیران کسب وکارهای موفق هستند.
از آنجایی که اعضای هیات مدیره اتحادیه امکان عدول 
از این وظیفه قانونی را ندارند، متاســفانه امکان تکرار 
این حوادث ناگوار در آینده هم وجود خواهد داشــت. 
چرا که حتی اگر تصمیم اعضای هیات مدیره اتحادیه 
نیز بر عدم تکرار موارد مشــابه باشــد، امکان تحمیل 
نظر مستقیم توسط سایر نهادها وجود خواهد داشت. 
تصمیم و سیاست اشتباهی که متاسفانه به نام مدیران 

کسب وکارهای موفق کشور نوشته خواهد شد.
ج( به دلیل وجود مواد قانونی متعدد نامتناسب با فضای 
کســب وکارهای آنلاین در قانون نظام صنفی کشور، 
متاســفانه تبعات دیگری نیز دامن این کسب وکارها 
را گرفته که هــر کدام بــه شــیوه ای و در برهه ای از 
زمان خود را نشــان می دهند. علاوه بر اجرای احکام 
فیلترینگ با امضای نمایندگان کسب وکارها، به عنوان 
نمونه های دیگر می توان به مــواردی نظیر اختلافات 
جدی بین ۸۸۰۰ اتحادیه ســنتی با اتحادیه کشوری 
کسب وکارهای فضای مجازی و رفتن دود این اختلاف 
به چشم کسب وکارها، تبدیل مسئله مبارزه با قاچاق در 
مبادی ورودی کشور به الزام به کنترل های پرهزینه  و 
عمدتا ناموفق توسط پلتفرم ها، و پذیرش سیاست های 

نامتناسب با فضای کسب وکارهای آنلاین بدون امکان 
اعتراض اشاره کرد.

د( نگرانی عمیق دیگر کســب وکارها، اعمال سلیقه 
در لایه هــای اجرایــی ایــن اتحادیه در برخــورد با 
کسب وکارهاست. به عنوان نمونه، برخی کسب وکارهای 
بازاریابی شــبکه ای دارای مجوز از این اتحادیه دارای 
هزاران کاربر مال باخته هستند که شکایات خود را با 
تجمع در برابر نهادهای نظارتی به صورت عمومی اعلام 
می دارند، ولی به راحتی به کار خود ادامه می دهند؛ در 
حالی که برخی کسب وکارها حتی با وجود پاسخ دهی 
به تعداد شکایات بسیار محدود مشمول فیلترینگ این 

اتحادیه قرار گرفته اند«.
در آخر تأکید شده است: »با توجه به موارد فوق و برای 
پیشرفت کشور و اقتصاد دیجیتال معتقدیم شروع به 
کسب وکار مگر در حوزه هایی بسیار خاص که به سلامت 
یا امنیت مردم ارتباط دارد، نیازی به اخذ مجوز از هیچ 
اتحادیه ای ندارد و صرفا باید شروع به کار در مرجع قانونی 
ثبت شود. پیش شرط قرار دادن عضویت در اتحادیه های 
صنفی صرفا موجب دشــواری تاســیس کسب وکار، 
اعمال انحصار و ایجاد رانت شده و منفعتی برای جامعه 
و مردم نــدارد. به همین دلیل ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران با هر گونه الزام به اخذ مجوز از هر 
اتحادیه ای مخالف است و حتی عضویت در این سازمان 
را نیز با ابزارهای نظارتی دنبال نمی کند. لذا از دولت و به 
ویژه کارگروه اقتصاد دیجیتال و نیز هیات مقررات زدایی 
و تسهیل فضای کسب وکار انتظار جدی می رود یک بار 
برای همیشه الزام به اخذ مجوز برای شروع کسب وکار 
را ملغی کرده و نظارت را به مراحل بعد از تاسیس و ثبت 

در مراجع قانونی منتقل کند«.

با عقد قراردادی صورت می گيرد؛

همکاری اندونزی و ان ویدیا برای انتقال دانش هوش مصنوعی

انویدیا از خرید تراشه ساز انگلیسی منصرف شد

سازمان نظام صنفی رايانه ای استان تهران منتشر كرد

بیانیه درباره فیلترینگ چند کسب وکار آنلاین


